
 



Hem avançatfpolt.

sempre
Ml 11 orant en

Recursos
En els darrers anys, hem augmentat els nostres
recursos en més de 5.000 milions de pessetes.

Ampliant la

Cobertura
Hem crescut en servei, amb més oficines a
Palma, Pollença, Inca, Alcúdia...
Donant més

Solucions
En pocs anys, hem augmentat en més de 4.000
milions els crèdits concedits.

Incorporant la més avançada

Tecnologia
Hem invertit en tecnologia punta per ser els
més àgils i els més eficaços.

A Colonya mantenim l'esperit de servei a les nostres illes.
Des de 1880, ens hem diferenciat per donar solucions a la mida dels nostres clients, per

impulsar l'esport i la cultura, per ajudar a la conservació del nostre patrimoni i pel tracte
personalitzat. Per això, tots els nostres avanços tenen l'objectiu de donar el millor servei

mantenint la funció social d'una Caixa d'Estalvis.

Colonya
Caixa PoUcíiça

No volem ser els més grans.Volem ser els míHois.



El "Boom” telemàtic
Passat el "boom" turístic, quan el model de desenvolupament de les

Balears ha entrat en una fase decisiva d'estabilització, apareix a l'horitzó
una nova fase expansiva que la societat vol, o hauria de voler, controlar. El
Govem balear va disseyar una estratègia, la que pretén la conversió de tot
l'arxipiélag en un megaparc telemàtic per diversificar així l'economia.

De moment aquesta estratègia se segueix, però un cop superada la fase
d'informació sembla que ha arribat l'hora de l'acció. I és que en aquest
moment quan sorgeixen els primers dubtes.
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EDITORIALona 4

De portes a lora, de portes endins
Després de l'indubtable èxit social del "boom" turístic -problemes
ecològics de sostenibilitat al marge- les Ules Balears s'enfronten ara,
tres dècades després, a la necessitat d'adaptar el seu model econòmic
a les noves realitats internacionals per garantir-ne la supervivència. I
és aquí, justament, on entra en joc tota una nova estratègia fonamentada
en la possibilitat que la nostra comunitat autònoma pugui formar part
del futur "cinturó de sol" de la Unió Europea, és a dir, de la Califòrnia
del vell continent com s'ha repetit tantes vegades. Una estratègia que
dissenya projectes com el del Parc BIT que, com se sap, forma part
d'un pla encara molt més ambiciós: transformar les Balears en un
megaparc telemàtic o, el que és el mateix, en un paradís del teletreball.
La idea d'unes illes que trenquen decididament amb el seu aïllament
geogràfic per interconnectar-se a les grans autopistes de la comunicació
apareix, d'aquesta manera, com una de les fites que el mateix Govern
balear auspicia des de fa ja més d'un lustre des de la Conselleria
d'Economia. A poc a poc, segurament per raons de necessitat, la societat
ha anat obrint els ulls davant aquesta realitat: el turisme continuarà
essent el motor de l'economia, però hi ha altres camins per explorar si
no vol quedar enrera, col·lapsada per un sistema d'explotació queja ha
superat el límit de les seves possibilitats.
Indubtablement les Illes Balears ja tenen molt guanyat en el terreny
de la innovació cibernètica en el qual ja s'hi han posicionat bé, la qual
cosa els ha de permetre poder continuar avançant. De fet les
telecomunicacions són de per si el complement que pot fer que la
indústria turística ja existent continuï essent competitiva, a pesar que
els preus siguin més alts que els d'altres països menys desenvolupats.
I això ho saben o ho haurien de saber tant els polítics com els
empresaris. La connexió de les cadenes hoteleres a les grans xarxes de
reserves o d'informació turística -el mateix Govern lidera un projecte,
Mintour, sota la tutela de la Unió Europea- juntament amb la
liberalització del transport aeri facilitarà que la nostra oferta turística
pugui fer front a la contínua segmentació de la demanda mitjançant
serveis a la carta. Però, sobretot, les telecomunicacions poden signifi-
car un increment de l'anomenat turisme residencial. En aquest sentit,
ningú no dubta que el turisme és avui en una fase de transició i que
d'aquí a pocs anys, i sobretot més enllà del 2.000, ja res no serà igual
que ara.

Avui ja quasi ningú no gosa negar aquesta evidència i, per tant, la
urgència d'intensificar la construcció de les infraestructures que han
de marcar les pautes del nou "boom" econòmic que el Pla Estratègic
de Competitivitat va dissenyar per a la Comunitat Autònoma. El recent
conveni signat amb la Telefònica va per aquest camí i les passes donades
en relació al projecte de Parc BIT, també. Encara hi ha, però, una nota-
ble dosi d'escepticisme a la societat balear que pot explicar moltes de
les actituds que s'han manifestat contràries a l'esmentat projecte. So-
bre aquest punt, precisament, cal dir que els ecologistes -que són els
més qualificats opositors al Parc BIT- no s'oposen a l'extensió de les
xarxes de telecomunicacions ni a la idea genèrica del "megaparc
telemàtic" sinó a una urbanització concreta i que, en bona mesura, la
seva postura es justifica per la prèvia actitud negativa dels que rebutgen,
perquè no hi creuen, les possibilitats que tenen les Illes per introduir
modificacions en el seu model econòmic actual.

✓

Es aquí justament -en aquest punt concret de la nostra argumentació-
que s'ha d'introduir un nou element de discussió. Fins ara els
plantejaments que hem anat incorporant tenien el seu fonament de
portes a fora, és a dir, que es basaven en la possibilitat que les Illes
Balears poden ser suficientment atractives per si mateixes, tant per la
seva climatologia i per la seva estabilitat social, com en definitiva per
la qualitat de vida de què gaudeixen, per atreure nous capitals i, sobretot.

nous residents. En general, hom pensa que els projectes telemàtics,
sobretot el Parc BIT, s'han dissenyat únicament i exclusiva per
incentivar la vinguda d'inversors. Les Balears serien, des d'aquest punt
de vista, un gran mostrador on cada client pot triar el bocí que més li
agrada i fer-s'hi la seva residència. Es el que s'ha fet fins ara: s'ha
pensat sempre més en els de fora que no en els de dins. I, no obstant
això, l'objectiu final de qualsevol tipus de planificació, sigui turística
(com el POOT) o extensiva a noves activitats econòmiques (cas del
"megaparc") ha de ser, sense que això pugui ser posat a discussió per
cap grup polític o força social, la millora del benestar dels propis
habitants de les Illes.

Cal pensar, per tant, que la incorporació de les Balears a la disputa
universal sobre els beneficis de les telecomunicacions s'ha de fer

pensant en primer lloc en els avantatges que aquest fet tendrá per a la
societat balear. No s'ha d'esperar que les grans multinacionals venguin
a les Illes a instal·lar els seus tallers de teletreball o que els professionals
puguin triar l'arxipèlag com a lloc de residència perquè hi trobin
facilitats de comunicació, sinó que s'ha de fomentar que siguin els
propis mallorquins, menorquins o eivissencs els que, amb la seva
participació activa en el procés, puguin ocupar-se en aquest nou sector
econòmic. El "boom" turístic va dur a les Illes una societat pròspera
des del punt de vista econòmic però no en va pujar la mitjana de la
qualificació laboral i cultural o, si més no, no ho va fer en la mesura de
les seves possibilitats. En canvi, el "boom" tecnològic requereix una
preparació prèvia que, al mateix temps, constitueix una oportunitat
històrica per aixecar el nivell social de tota la comunitat i impedir,
així, que siguin elements forans els que acabin imposant les seves
regles.

Es per tot aquest conjunt de circumstàncies que s'ha de parlar del
futur telemàtic a les Balears en un doble sentit: en primer lloc, de repte
per no perdre el tren i, en segon lloc, de preocupació per no saber o no
poder estar professionalment i social a l'altura del moment. La invasió
de les telecomunicacions, i en conseqüència, d'un exèrcit qualificat de
teletreballadors és pràcticament imparable atesa la dinàmica actual i
l'especialització de les Illes en serveis, dos aspectes que es concreten
en el grau de qualitat de vida ja existent. Però hi ha el perill que la
nostra societat o, si més no, la societat dels autòctons, dels indígenes
en definitiva, continuï essent majoritàriament un col·lectiu de cambrers
i picapedrers, tot sigui dit amb el màxim respecte per ambdós oficis.
Cal mirar, per tant, no només de portes a fora per poder continuar
important turistes o residents estrangers sinó de portes endins, perquè
d'una vegada per totes els "turistes", és a dir, la font principal de la
producció, puguem esser aquells que de bon de veres constituïm la
societat balear o, almanco, el seu bessó.

D'aquí la importància d'un sistema educatiu dirigit a assolir aquests
objectius. Un sistema que inclou en primer lloc la Universitat balear i
les seves aliances amb els sectors empresarials de les Illes, que s'han
de fonamentar no només en el fet -ja acceptat i plenament justificat-
que s'ha de formar professionalment la població escolar per integrar-
la a l'actual sistema productiu (per això la transcendència d'una bona
escola de Turisme, per exemple) sinó també en estratègia conjunta
d'adaptació al futur: els empresaris de les Balears han de ser presents
en aquest nou "boom" telemàtic de la mateixa manera que hi varen ser
en el "boom" turístic i, per això, ha de poder disposar de professionals
qualificats per dur a terme aquesta estratègia. Aquesta vegada no hi
valen improvisacions. Es l'única alternativa possible per no perdre el
timó de la societat i per garantir que res no es farà contra els interessos
de la nostra col·lectivitat.
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Del "boom" turístic a la revolució
de les telecomunicacions

Les Ules Balears han entrat de pie en la revolució telemática, en el
procés de transformació que viu el nom a causa de les
telecomunicacions. No és estrany, per tant, que el Govem balear
hagi introduït en el seu organigrama una Direcció General que té
com a objectiu promoure el desenvolupament de les
telecomunicacions: fer possible que les grans xarxes
internacionals puguin arribar a les Illes i a través d'elles plantar
cara a la insularitat. Ja no es tracta només de potenciar els
coneixements d'informàtica que han robotitzat gran part de les
activitats quotidianes de milers i milers de treballadors sinó de
constituir un nou sector econòmic, el quaternari, que permeti
superar l'actual monocultiu turístic. Tot un seguit de noves

oportunitats apareixen a l'horitzó de final de segle i és evident que
seria bo que no es fessin enfora de les nostres costes.

El Govem balear i la companyia Telefònica treballen
conjuntament des de fa alguns
anys -des de l'època en què
les administracions central i
autonòmica presentaven una
considerable llunyania
ideològica, en l'establiment
dels fonaments d'una
autèntica revolució. La
creació de la Direcció
General és una conseqüència
d'aquest procés, igual que la
proposta de convertir les Illes
en un gran parc telemàtic, un
paradís per als
teletreballadors, del qual el
Parc BIT n'ha de ser la peça
més emblemàtica. I a tot això,
la Universitat de les Illes
Balears ha ratificat la seva

vocació cibernètica i s'ha
situat a l'avantguarda experi-
mental d'allò que s'anomena
intel·ligència artificial. El
procés és, per tant, obert i,
fins i tot, ens pot semblar imparable. Un nou "boom" econòmic, i
inevitablement social, toca a les portes per completar el cicle
iniciat per les successives etapes de l'explosió turística.
Una nova revolució ha començat: no només perquè sigui possible
l'accés instantani a totes les xarxes d'informació -ben aviat totes

les cases s'hauran connectat a Internet i disposaran de televisió
digital- sinó sobretot perquè com a conseqüència de tots els
avanços tecnològics s'acosta un canvi radical én els hàbits de la
població, acceleradament més radical encara del que s'ha sofert a

les Illes Balears en els darrers trenta anys. No és possible fer una
consideració aïllada del complex món de les telecomunicacions i
de la informàtica sense tenir present les conseqüències sobre les
pautes del comportament humà. El mateix fenomen turístic, que a
pesar dels seus altibaixos semblava prou estable en la seva
evolució, pot sofrir un procés de transformació que exigirà un nou
posicionament del sector davant un mercat progressivament més
diversificat. Però sobretot, allò que ens hauria de preocupar més
és l'impacte cultural: nous costums, nous residents, noves formes
de comunicació, noves activitats productives.
Des d'ONA hem dedicat des del primer dia una especial atenció a
tot aquest procés, conscients que les telecomunicacions han de
tenir un fort pes específic en el futur de la nostra societat. El lector
preocupat per aquestes qüestions haurà pogut seguir el debat
número a número, si bé va esser en el que feia vuit, fa tres anys.

Richard Rogers a Son Espanyol.

quan ja es va concretar la proposta d'una alternativa per superar la
crisi turística. Era el 1993 i es parlava de crisi. Després han
vengut dos anys excel·lents, però aquesta crisi, en tot allò que té
d'estructural, continua ben visible. La proposta era i continua
essent la mateixa: "transports i comunicacions per no perdre el
tren". Aquest és el tema i aquesta és la proposta de debat que
ONA vol plantejar, una vegada més, a començament de la tardor,
una estació que, finalitzada la temporada turística, sol esser molt
propicia per reflexionar en veu alta sobre totes aquestes qüestions.
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Aprofitar
allò que és inevitable

Entrevista a José Juan Novàs

per Sebastià Verd
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Així com hi va haver una revolució industrial, ara vivim una
revolució tecnològica que, entre altres coses, fa possible que la
fabrica -entesa com a Uoc de treball i de decisió- s'allunyi de les
matèries primeres. És el predomini de la intel·ligència i de la
creativitat sobre els models de producció propis de l'època
anterior. Ha començat l'era postindustrial. Hem començat a
viure el futur, però tampoc no ho hem de mitificar, sinó que,
davant tots els canvis que s'acosten, hem d'esbrinar ben bé
quines són les nostres possibihtats i, sobretot, quines són les
necessitats que se'ns presenten per gaudir d'una bona quahtat de
vida que, en definitiva, és allò que tothom desitja. Viure bé a ca
nostra. I per això, sens dubte, ens hem d'adaptar. Hem de
superar el monocultiu turístic.
Més 0 manco aquest és el discurs de José Juan Novás, flamant
director general de "Tecnologies de la Informació i Comunica-
cions" del Govern balear, un càrrec creat fa pocs mesos pel
president Matas. Hi ha darrera aquest pensament una preocupa-
ció sincera per l'entom social que envolta les noves tecnologies.
Sap, l'entrevistat, que tot canvi implica uns impactes i que la
qüestió, en definitiva, és saber aprofitar les sinèrgies de la
revolució per aconseguir un salt quahtatiu a la societat balear.
Ens vàrem citar un dissabte matí al seu despatx de la Conselle-
ria de la Presidència, de la qual depèn la Direcció General.
Semblava que a l'edifici no hi havia ningú més, però l'acollida
no va ser gens freda. Immediatament després de les salutacions
va començar la conversa o, més ben dit, un monòleg que es
perllogà durant molts de minuts: un torrent de paraules conne-
xes i coherents, fruit -pens- d'una estratègia profundament
debatuda i feta a conèixer ja per tot arreu.

preocupa: el fet que no puguem digerir convenientment les
enormes potencialitats que ens proporciona la telemática i,
alhora, que no siguem conscients dels impactes socials que pot
causar.

LA INFORMÀTICA, UNA CIÈNCIA MULTIDISCIPLINAR

-Creu que la societat no digereix bé aquests canvis?
-Jo diria que no li queda més remei que fer-ho, però allò que em
preocupa de bon de veres és pensar que tot aquest procés sigui
en mans de tecnòcrates o tecnòlegs. M'explic, perquè no vull
que se m'acusi de sectarisme. És cert que anam cap a una
societat de la informació d'abast mundial, però sincerament crec
que n'hauríem de fer una adaptació, que hauríem de cercar el
nostre propi model de societat de la informació.
Tecnològicament tenim un model molt clar, famericà i, evident-
ment, no en podem defugir. Hi hem de ser dedins per saber què
s'hi cuina, però això no lleva que haguem d'adaptar-lo a la nostra
pròpia manera de veure les coses, com a europeus i, sobretot,
com a mediterranis... Per això pens que aquesta societat ha de
ser més pluridisciplinària, no només hi ha d'haver tècnics sinó
psicòlegs, sociòlegs... professionals de tot tipus perquè, en
definitiva, si una cosa em sembla clara és que el rei de les
tecnologies sempre ha de ser l'usuari. És l'usuari qui coneix
millor que ningú les seves necessitats reals.
-Li confés que em sorprèn. Esperava entrevistar un tècnic i veig
que darrera s'hi amaga un filòsof.
-Pens que exagera..., certament no pretenc filosofar, em conform
a esser un espectador de la vida. Però, bromes a part, pens que la
meva evolució personal m'ha dut a ser multidisciplinar per
naturalesa. Jo he après informàtica per necessitat de la meva
feina. Per motius que no vénen al cas no tenc cap titulació
universitària que m'avali, encara que, pot ser sí que tenc una
bona formació, tal volta equivalent a la universitària, que he
adquirit a mesura que em feia falta i, també, lògicament, perquè
sempre he tengut una enorme curiositat pel meu entorn. Tal
volta això m'hagi eixamplat l'horitzó. No ho sé. La meva manera
de veure les coses és horitzontal, és a dir, que observ les coses de
banda a banda. No sé si això és bo o no , avui en dia, però, pens
que és una postura coherent: no m'agrada la telemática per la
telemática sinó per les seves aplicacions. Per saber, per exemple,
quina utilitat té per a un psicòleg, per a un metge, per a un
periodista... Les telecomunicacions poden contribuir a restablir
equilibris socials o, per contra, en poden accentuar les diferènci-
es. La meva funció, com a director general és, justament,
impulsar la telemática per contribuir a millorar el benestar de la
societat balear.

-Em deia que li preocupa l'impacte social de les noves tecnolo-
gies.
-Sí... l'impacte de la tecnologia en general. Li deia que la
tecnologia, tant la vella com la nova, és aquí, al nostre abast...
però que no la saben aprofitar. Mai no l'hem sabuda aprofitar del
tot. Si abans arribàvem a utilitzar el quaranta o el seixanta per
cent de les possibilitats tecnològiques que teníem al nostre abast
i ja era molt, ara , amb la dinàmica actual, segur que no arribam
ni a la meitat d'aquest percentatge. No hi ha temps per a més.
Quan hem après a manejar un aparell ja n'hi ha un altre al
mercat que supera les seves funcions. Hi ha qui barata d'ordina-
dor cada dos per tres, i cerca sempre el darrer model, el més
potent... encara que sigui excessiu per a les seves necessitats. És
com una droga. Hi ha autèntics obsessos per l'ordinador, com
n'hi ha també pels cotxes i per la velocitat, encara que per les
nostres carreteres no es pugui fer massa via. Això és el que em

UNA REVOLUCIÓ AMB MATISOS

-Sovint es parla de revolució telemática. Hi creu vostè en
aquesta revolució? A quin moment del procés ens troham?

-No li ho sabria dir amb certesa. Tot és relatiu. Jo
mateix, fa vint anys que ja treballava a una
empresa de serveis informàtics que estava
connectada amb els clients via teleprocés, com es
deia llavors, que era, senzillament, una línia
telefònica punt a punt. Fa vint anys ja hi havia
moltes empreses que tenien connectada la seva
central amb les sucursals per resoldre conjunta-
ment els seus problemes informàtics i això, sens
dubte, ja era telemática. Què ha passat?, doncs en
realitat l'única cosa que ha succeït és que han
evolucionat les prestacions de la telemática. S'ha
avançat molt en poc temps, però tot seguint una
dinàmica lògica... A pesar de les presses no hi ha

José Juan Novás Alemany va néixer el 1947 a Tuy (Pontevedra) de pare
gallec i mare mallorquina. Va estudiar a Palma, al col.legi La Salle i, mes tard,
a Barcelona. És expert en direcció de màrqueting i va fer el curs de direcció
d'empreses de l'IBEDE, l'institut que durant els primers anys d'ASIMA va
formar tota una generació de nous empresaris de Mallorca.

Després de treballar a diferents empreses privades, auditores i consultories,
passà a l'Administració pública on durant tres anys va ser director general
d'Hisenda a la Conselleria d'Economia. A la darrera remodelació de Govern,
ja amb l'exconseller d'Economia com a president de la Comunitat, va ser
nomenat director general de Tecnologies de la Informació i Comunicacions.
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-El que vol fer el Govern és no perdre el tren. Ja haurà notat que
no m'agrada parlar de les telecomunicacions com un fet revolu-
cionari per si mateix, segurament perquè no tenc cap simpatia
pels tòpics, però no hi ha més remei que reconèixer que vivim
una revolució tecnològica equiparable per les seves conseqüèn-
cies a la revolució industrial. Llavors, tot el món, tots els països,
totes les regions, tothom competeix per atreure's inversions en
noves tecnologies, el Govern balear, també. I seria de beneits no
fer-ho. Diu un proverbi japonès que "cal aprofitar allò que és
inevitable". D'això es tracta. No podem triar si avançar o no en
aquesta direcció, sinó que ho hem de fer per nassos, perquè és
inevitable i, per tant, si ho hem de fer, facem-ho bé.
-És clar...

-No tens més remei que ser-hi. I si no hi ets, pitjor per a tu...
Promoure les noves tecnologies és, com dic, un tema que ja ni
ens podem qüestionar... No ens queda més remei, per molt dur
que de vegades ens sembli o per molt superflu que de vegades
ens pugui parèixer. Li confés que fins i tot a mi de vegades se'm
fa costa amunt haver de defensar pressuposts per a projectes de
noves tecnologies davant els altres directors generals de la
Conselleria. Abans aquests temes els discutia sense sortir de la
Conselleria d'Economia, com dins d'una campana de vidre, però
des del nou Govern, amb el traspàs a la Conselleria de la
Presidència, els temes tecnològics van en el mateix paquet que
els problemes de les persones velles, dels discapacitats, de la
lluita per la igualtat de la dona... de totes les qüestions d'assis-
tència social. Però no em sembla un inconvenient, per un costat
és molt a prop de Presidència amb tot allò que aquesta proximi-
tat significa i, per l'altre, em serveix per no desconnectar del
món, per mantenir una visió horitzontal, tal com li deia abans...

UN NOU SECTOR ECONÒMIC

-Però parlàvem de l'estratègia del Govern...
-Sí, és cert i li deia que avui tothom cerca atreure inversions,
però a les Balears hi ha factors que fan que la nostra oferta sigui
diferent i que per tant se'ns presentin com a oportunitats que no
podem desaprofitar. A les Illes les noves tecnologies poden ser
un sector econòmic per si mateix i no com a complement dels
altres,, encara que això també. Hi ha una qualitat de vida i un
entorn envejable, però a més a més hi ha la Universitat que és, ja
avui, una potència en multimedia, que ha tengut molts de premis
internacionals. Tot això facilita la creativitat. I la creativitat és,
en definitiva, el futur. El futur de les telecomunicacions és aquí,
més que a cap altra banda de la Terra, en els continguts, en la
creació de nous serveis. En un món entrecreuat per les autopistes
de la informació ens trobam en un punt esplèndid, en el bell mig
de la Mediterrània occidental, i amb una infraestructura adequa-
da per tenir l'èxit que tots esperam. Per això, per exemple, el
Parc BIT...

-És necessari el Parc BIT per dur endavant aquesta estratègia?
-Pens que sí... el Parc BIT no és l'objectiu final de l'estratègia del
Govern, però sí un instrument molt interessant que, endemés,
també pot ser un objectiu per si mateix. Pensi que les telecomu-
nicacions permeten el treball a distància. Des de qualsevol lloc
de les Illes es pot fer feina mitjançant l'ordinador i connectar-se
amb tot el món, però si això ho volem convertir en sector
econòmic fa falta qualque cosa més. Aquesta creativitat de la
qual parlàvem, aquest voler omplir de continguts les xarxes,
això no es pot aconseguir aïlladament, mentre es pren la fresca
davall d'un garrover, sinó formant equips multidisciplinars, és a
dir, reunint un equip de tècnics i de creatius capaços de treballar
plegats. Per fer productes d'alta qualitat per a l'educació, per
exemple, o per fer un programa útil per a la telemedicina, per a
aquests dos casos, i per a infinitat d'altres, és precís que metges,
pedagogs, informàtics, dissenyadors... facin.feina conjuntament.

sorpreses. Els avanços són més predibles que revolucionaris. Pot
ser que a Amèrica s'hagi produït una situació que podem qualifi-
car de revolucionària, però... tampoc. Amb els Estats Units ens
passa el mateix que als americans amb Europa: que en tenim una
idea vaga i tòpica. Hi ha, evidentment, una Amèrica
superdesenvolupada, però també hi ha americans que encara no
saben què és la informàtica. I què vull dir amb aquest raona-
ment? No vull negar que s'han produït canvis molt importants
que poden ser qualificats de revolucionaris perquè, com deia,
causen un impacte social, però aquesta revolució arriba senzilla-
ment perquè la indústria informàtica aconsegueix superar el punt
crític a partir del qual pot posar tecnologies supersofisticades a
preus raonables de mercat. Revolució, revolució... l'autèntica
revolució de les telecomunicacions és o serà més cultural que no
tecnològica.
-Però avui sembla que ja no es pot viure sense aquestes tecnolo-
gies?
-Per això mateix, però hi ha una barreja de necessitat, d'aprofita-
ment de les noves tecnologies i també de moda. Vegi, per
exemple, què passa amb Internet. No hi ha dubte que és un
fenomen important i essencial per a les comunicacions futures,
però és curiós saber que va néixer amb una mentalitat típicament
americana, de boy-scout, de servei al proïsme, una xarxa a la
qual en principi es pot accedir de franc però que a poc a poc cau
a mans comercials... tothom en parla, però les seves aplicacions
pràctiques encara són mínimes si pensam en allò que poden ser
les telecomunicacions d'aquí a molts pocs anys.

UNA ESTRATÈGIA AL MARGE DE LA MODA

-Parla de moda... estic segur que vostè em dirà que no, però: no
creu que la creació d'una Direcció General de Telecomunica-
dons en el Govern balear té molt d'oportunisme? No és una
concessió a la moda?

-No, rotundament li he de dir que no. Si ho pensa, s'equivoca, li
ho puc ben assegurar. El Govern balear ha seguit sempre una
línia molt coherent sobre aquests temes. N'hi ha prou a recordar
que ja va ser Alexandre Forçades, com a conseller d'Economia,
qui fa uns quants anys impulsà el Pla de Desenvolupament
Regional en el qual es parlava de la necesssitat de crear alterna-
tives econòmiques al turisme. I a poc a poc, des de llavors, s'ha
lligat una planificació estratègica fonamentada en l'objectiu de
superar el monocultiu turístic. I és que qualsevol estudi de
màrqueting diu que és perillós que una empresa es basi només
en un producte, encara que en sigui líder, com és el nostre cas.
De tota manera era complicat fer entendre aquest missatge i, per
això, els estudis fets per la Conselleria s'han adreçat preferent-
ment a encendre el llum, a crear les condicions perquè sigui
possible cercar alternatives per superar la insularitat, o la
pluriinsularitat, ja que aquest és un altre dels nostres problemes.
Si fóssim una sola illa i grossa encara tendríem menys proble-
mes que essent quatre illes. I endemés hem de protegir el
mediambient... Si analitzam tots aquests condicionants és fàcil
comprovar que l'únic sector que permet una alternativa, com a
complement de l'activitat turística, és el quaternari, el dels
serveis relacionats amb les noves tecnologies. El Pla de Desen-
volupament Regional així ho va exposar. I després, també, el Pla
de Competitivitat que va donar lloc al naixement de l'estratègia
de megaparc telemàtic, és a dir, a la idea de convertir les Illes en
un lloc idoni per desenvolupar noves activitats econòmiques
relacionades amb les tecnologies de la informació. Han estat set
o vuit anys d'intensa feina. Per tant, res de moda.

LES ILLES A L'ERA POSTINDUSTRIAL

-Llavors, quina és l'estratègia del Govern per arribar a aquest
objectiu de convertir les Illes en un megaparc telemàtic?
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-Sincerament, creu que la societat entén aquest raonament?
-Tenim una gran oportunitat per ser a l'avantguarda d'un nou
sector econòmic, que pot donar feina als nostres universitaris i a
molts de professionals qualificats. I que, endemés, pot ser un
gran negoci que atregui doblers de fora i també de dedins,
aquells que fins ara han anat a parar al turisme de forma quasi
exclusiva. L'objectiu és el megaparc, que és un concepte gairebé
abstracte, creat per nosaltres, i que vol representar unes Illes
interconnectades entre si que permetin poder accedir a les
autopistes de la informació des de qualsevol racó. En realitat,
nosaltres ja som líders dins de la Unió Europea en projectes
telemàtics, com el Mintour, per a informació turística, i també
hem estat els primers a desenvolupar un projecte com el Parc
BIT, que combina els usos econòmics amb els residencials. Però
per aconseguir l'èxit hem d'anar en compte: hem de saber
convèncer els nostres conciutadans de la importància de continu-
ar avançant en aquest terreny i per això, fins ara, la part princi-
pal de la nostra estratègia ha estat d'impulsar no grans inversi-
ons, que serien l'aspecte dur o hard de l'estratègia BIT, sinó que
hem donat preferència a les campanyes de conscienciació, és a
dir, les accions blanes, de software podríem dir, per fer que la
societat arribi al convenciment que això és irreversible. Miri,
això és el mateix que em va passar a mi amb la música dels
Beatles. De jove, i també de gran, m'agradava molt escoltar
música i ballar. La primera vegada que vaig sentir els Beatles
em vaig sentir confós, no hi estava acostumat, però va passar
poc temps perquè m'adonàs que allò era el futur. Això és el que
ha d'entendre la societat: que més val que anem cap al futur que
no romandre mans plegades a esperar que ens el resolguin.

DESMITIFICAR EL TELETREBALL

-Però hi ha un sector de la dreta de les Illes i, sobretot, de
l'empresariat que no creu en grans canvis tecnològics. Com a
molt pensa que els ordinadors facilitaran la feina administrativa
dels hotels o que el teletrehall és quelcom que serveix per
atreure més turistes o residents, és a dir, per perpetuar l'actual
model econòmic.

-Bé, no li dic que no, però... vegem... en el tema del teletrehall
s'han de fer moltes matisacions. Particularment m'horroritza la
idea de pel·lícula que ens hem format sobre el teletrehall. Pensar
que jo pugui ser a ca meva, amb el pijama i envoltat de nins que
fan renou mentre treball a l'ordinador connectat a la meva

oficina... Quin malson! Evidentment, el teletrehall no és això o,
més ben dit, no només és això. Teletrehall és també el que es fa
des d'una caixa d'estalvis d'Alaró connectada amb la seu central
de Palma. Treballar a distància no vol dir treballar en solitari.
Endemés, utilitzar el telèfon o el fax també és teletrehall. No es

pot mitificar. Em fa molta gràcia quan diuen que gràcies a
Internet tothom tendrá accés a la informació. Tothom que
vulgui, és clar... però no perquè hi hagi Internet hi haurà més
interès pel coneixement. Qui ara no llegeix diaris tampoc no els
llegirà a pesar que ho pugui fer a través d'una pantalla. No
augmentaran els savis o els curiosos, sinó que simplement
disposarem d'una nova eina de treball. Per tant el senyor que ara
no té necessitat de teletreballar, perquè no treballa per telèfon,
per molt que li diguis que ara hi pot enviar fotos tampoc no ho
farà. Als Estats Units, ara mateix, la gent que fa ús d'Intemet es
reparteix entre un setanta per cent d'estudiants i un trenta per
cent de persones majors. El teletrehall per si sol no durà més
residents, si no és perquè hi ha altres coses que fan més atractiva
la vida a les nostres Illes que no al nord d'Europa.
-Per tant, no creu que tot això sigui una estratègia per atreure
més turistes?

-Pot ser alguns ho creguin, però jo no. Jo pens que les coses
s'han de fer perquè no hi ha més alternativa que fer-les si, de

veres, volem que la societat es modernitzi. Hem de facilitar
l'extensió de les xarxes digitals no perquè venguin
teletreballadors sinó perquè la connexió mitjançant l'ordinador
serà ben aviat tan imprescindible per a la vida quotidiana com
ara ja ho és el telèfon. El doctor Valverde, que és el cap de
Departament d'Informàtica de la Universitat, deia fa poc a una
conferència que si un metge de fa cent anys entràs a un laborato-
ri d'avui seria com un pop dins d'un garatge. Si tu fessis passar a
un informàtic del temps de les targetes foradades, d'això no en fa
gaire, i el traslladassis de cop a finals de 1996 segurament
tomaria boig. I això és cert. Per tant amb el teletrehall passarà el
mateix, continuarà el procés normal... no hem de pensar que si
feim això atreurem més gent, sinó que la infraestructura bàsica
que permet el teletrehall, començant per desenvolupar totes les
possibilitats que et permet el telèfon, serà a curt termini imprès-
cindible. L'estratègia que hem de seguir, per tant, i perdoni que
em repeteixi, és la formació, el canvi cultural necessari per
poder utilitzar les noves tecnologies en funció d'una major
competitivitat de les empreses i també, naturalment, d'un major
benestar personal.
-Tenc la sensació que el seu missatge es mou entre una fe
desmesurada en les noves tecnologies i el pragmatisme que
imposa la realitat quotidiana. Sembla com si contraposàs la
realitat virtual, de la qual tant es parla en informàtica, a,
simplement, la realitat real.
-Vostè creu? Pot ser que m'agradi provocar. Som un provocador
nat, perquè, precisament, som prou pragmàtic, perquè la vida
m'ha ensenyat molt. Però, en qualsevol cas, el que no vull ser és
contradictori. El que passa és que sempre hi haurà la necessitat
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que algú investigui, que algú explori i desenvolupi les tecnologi-
es en el laboratori per obrir pas cap a la seva utilització en el
mercat. I després hi haurà un problema d'organització de les
empreses per racionalitzar els seus recursos. Tan dolent és no

equipar-se bé com sobredimensionar-se. Hi ha d'haver investiga-
dors i gent que treballi per connectar els resultats d'aquestes'
investigacions amb la realitat, la qual cosa ens brinda la gran
oportunitat que tenim a les Illes per ser creatius, per omplir de
contingut les xarxes d'informació. Perquè, i això ha de quedar
ben clar: una cosa és adaptar les empreses a les noves demandes
i una diferent voler crear un nou sector econòmic. A Son
Espanyol, per exemple, ja s'hi ha instal·lat una empresa que
representa molt bé aquest sector quaternari del qual parlam: Art
BIT, que treballa justament amb la realitat virtual per crear
continguts televisius, un mercat que és en extraordinària expan-
sió. Art BIT és, tal volta, el paradigma del que pot ser el Parc
BIT.

només per omplir les xarxes. Nosaltres no volem actuar d'aques-
ta manera, sinó impulsar el desenvolupament segons allò que
ens demana la societat. Jo sempre he dit que amb qualsevol
cafetera es pot fer bon cafè, que només és qüestió de saber-li
trobar el quid, el filtre adequat. Nosaltres amb una cafetera
petita podem fer un gran cafè, sens dubte. El que hem d'aconse-
guir és que la societat sàpiga apreciar el bon cafè. És a dir,
primer sensibilitzar, després divulgar, formar i promoure l'ús de
les noves tecnologies.
-Però continuaran fent falta inversions

-Sí, evidentment. A mesura que es desenvolupa l'estratègia
apareix la necessitat de noves infraestructures, però ja li he dit
que en aquests moments em semblaria un absurd dedicar la
major part del nostre pressupost, que és molt escàs, a les
infraestructures quan encara hi ha tant a fer amb la fomiació.
Però això no vol dir que ens haguem descuidat d'aquesta qüestió,
sinó tot el contrari. El que passa és que hem cercat aliances amb
els operadors, en aquest cas amb l'operador, perquè aquí, de
moment, només n'hi ha un, que és la Telefònica. Hem fet un
conveni que ha resultat molt beneficiós per al conjunt de la
societat i que fa que també nosaltres puguem dir que som al
capdavant en equipaments. S'ha millorat la connexió entre les
Illes amb dobles circuits que donen una garantia de qualitat del
servei. S'ha estès, també, la telefonia bàsica. Les Balears són la
comunitat d'Espanya amb més telèfons per nombre d'habitants. I
això era elemental. També s'ha avançat en el GSM. Les Balears
també són la que tenen major cobertura. I ara toca el torn de la
xarxa de serveis integrats, amb la doble banda... etcètera.
Aquestes són passes sordes, de les quals ningú no se n'adona,

però que representen que
ara mateix qualsevol
visitant pugui estar
perfectament connectat
amb el seu país d'origen
des de qualsevol indret de
les Illes. I això és qualitat,
qualitat de serveis.

-Sempre a través de
convenis...

GOVERN POBRE A UN PAÍS RIC

-No ho sé, he sentit he dir que el Govern no té suport social per
dur endavant aquest projecte.
-Pot ser encara no ha entusiasmat, tal volta perquè ens hem
avançat en el temps. Per això li he dit que la nostra estratègia no
responia a cap moda conjuntural, sinó que ve d'enfora. I, per
altra banda, tampoc no som darrera la idea que venen els gurús
de la moda, sinó que intentam adaptar-nos a les necessitats
actuals, i al model social de les Balears. Sincerament, jo crec
que sí comptam amb prou suport de la societat. El nostre
principal esforç s'ha dirigit cap a la part blana de l'estratègia, és

-Sempre que sigui possi-
ble. El Govern té molt clar

que ha d'actuar d'acord
amb la iniciativa privada i
que només ha d'intervenir
per raons estratègiques,
perquè aquest és un sector
emergent que sovint
necessita del suport
públic. Això és el que es
va fer per constituir
BITEL i també Art BIT,
empresa a la qual el
Govern hi té una presència
testimonial. També té,
almanco en els seus inicis,

una participació activa en el CEBIT, el Centre Tecnològic del
Raiguer i lògicament en el Parc BIT. El Parc BIT és la cirera del
pastís, no l'eix, el projecte que ens dóna imatge per superar la
tòpica visió d'unes illes on només es pot fer turisme de sol i
platja. Però, alerta! amb això no vull dir que s'hagi de substituir
aquesta imatge, que segurament va costar molt aconseguir, sinó
que se li ha de donar un valor afegit. Això és el que pretenem:
una activitat que doni valor afegit a unes illes que ja no poden
incrementar més la seva oferta turística i que, endemés, han de
respectar l'entom paisatgístic.

a dir, cap a la difusió i la comprensió de les noves tecnologies de
la informació perquè tothom les conegui. D'aquesta manera
cream la necessitat i, per tant, la demanda. El nostre problema
com a Govern és que no podem fer grans infraestructures perquè
no tenim doblers. Som un govern pobre a un país ric i, per tant,
hem de racionalitzar el pressupost, hem de fer que sigui la
societat la que aporti els recursos. Hi ha comunitats que han
començat la casa per les teulades, han creat unes superautopistes
de la informació buides de contingut. I ara corren per omplir-les,
perquè no saben què fer amb elles. Això és perillós, perquè
obligues a crear serveis perquè sí, sense cap necessitat lògica.
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La cibernètica
a la Universitat

les Illes Balears a aquest campus de 120 hectàrees. El mes de
novembre contractarem les instal·lacions esportives, i també
estam pensant a crear una zona cívica, de serveis
complementaris per als estudiants. De cada vegada més no
es pot pensar que l'estudiant tendrá un horari de matí o
d'horabaixa. Amb el sistema de crèdits, les assignatures estan
una mica aleatòriament distribuïdes durant tot el dia, i
l'estudiant necessita llocs per estudiar o per organitzar-se el
lleure. Hi haurà més dinamisme. Jo diria que entre la nostra
Universitat i l'Autònoma de Barcelona no hi ha massa

diferència d'ambient. En canvi les diferències són grans
relació a Oviedo o a Santiago, on hi ha una veritable
imbricació entre la Universitat i la ciutat. Potser aquest és
tema important sobre el qual s'obrirà un debat. És a dir, és
necessari que la Universitat torni a ser part de la ciutat? o, per
dir-ho a l'enrevés, és important que la ciutat recobri part de la
Universitat? Jo diria que sí. Estaria bé que la Universitat
pogués tenir algun tipus d'indret situat a la ciutat, un lloc
d'encontre de la ciutat amb els universitaris.

LA UNIVERSITAT I LA CIUTAT

-Fa anys es va plantejar Vapció de situar la Universitat al
centre històric de Palma. Era una proposta impracticable?

-Jo en aquells moments també hauria optat per fer un campus
fora de Palma. Però això no impedeix pensar també que és
convenient obrir ara al centre un punt d'encontre amb els
ciutadans. La Universitat d'Alcalà d'Henares ho fa ara. La
fórmula és dir: nosaltres com a Universitat tenim un actiu, que
són els estudiants, gent dinàmica.... i la ciutat té un passiu, que
són alguns edificis històrics del centre antic amb manca de
funcions... anem a fer un maridatge positiu per a tots. A Alcalà
d'Henares han fet un conveni entre l'Ajuntament, la Universitat
i el Ministeri d'Obres Públiques, per rehabilitar edificis que
utilitzarà la Universitat. Si nosaltres ara, després d'un debat
sobre quins nous estudis volem, decidim fer un gran centre de
formació de llengües, tal vegada seria interessant que se situàs
al Centre de Palma. També alguna especialitat d'Història de
l'Art o de Eilologia, que així podrien estar,més a prop d'alguns

arxius, per exemple...

en

un

Entrevista a Llorenç Huguet

per Gina Garcías

És expert en intel·ligència artificial i, armat amb
les eines intel·lectuals de la criptografia, disposa de
la facultat de controlar la veracitat, la integritat i la
confidencialitat de les telecomunicacions. Quasi fa
por imaginar-lo com un doctor Frankenstein de la
cibernètica si no fos pel caràcter apacible, per la
veu càlida, per la sintaxi dialogant i franca. Amb
tot, aconseguí seduir els estaments universitaris
que l'elegiren rector de la Universitat de les Illes
Balears fa poc més d'un any. Acreditada la seva
independència política enfront dels que li volien
treure afinitats consanguínies amb el PP, s'esforça
ara perquè a la Universitat no li afecti l'ensopiment
provincià de la classe dominant d'aquesta illa.
Autocrític, controlat i volenterós alhora, està
decidit que la cibernètica sigui un segell de qualitat
d'una UIB plural, investigadora i humanista.

-La teleinformática també pot ajudar a superar raïllament
dels centres universitaris, els que siguin a diferents indrets
de Palma o de les Balears i també en relació amb altres
Universitats europees i americanes.

CONTRA LA BARRERA DE LA MAR

-Tenc grans esperances en les noves tecnologies aplicades a
la formació. Som a un territori pluriinsular. Tenim dificultats
físiques per accedir a Menorca, Eivissa i Eormentera, però
les podem superar a través de la telecomunicació. Volem fer
l'any 98 alguna oferta a les illes menors, una oferta
acadèmica mixta, presencial i a distància. Hem fet un
conveni amb Telefònica per potenciar al màxim l'ús de les
noves tecnologies i nomenaré un delegat del rector per
impulsar tot el que és l'aplicació de noves tecnologies a la
formació. Volem ser una Universitat sense

distàncies que aculli els estudiants de les illes menors o de
la part forana amb dificultats per seguir un ensenyament
presencial. Anam a la par amb la Universitat Oberta de
Catalunya que ja ha fet una experiència dè formació basada
en la comunicació via ordinador. Els materials didàctics són
els vídeos, CD Roms, material escrit... Tenir un ordinador i
poder-se connectar a una xarxa que al principi serà només
educativa. Tot i que en un futur pròxim també volem que
canalitzi servidors culturals per als ciutadans.

i

-Què fa aquí un especialista en intel·ligència artificial com
vostè?

-Erancament, no em vaig plantejar veritablement venir a la
Universitat de les Balears fins l'any 90. A la Universitat de
Barcelona feia feina amb un grup d'onze persones i m'hi
trobava molt bé. Vaig venir a Palma per motius familiars, i
no em va suposar cap tipus de baixada de nivell. Al contrari,
i per tant jo em vaig sentir completament realitzat amb
aquell canvi tot i que durant el primer any enyorava molt
l'equip amb el qual feia feina a Barcelona.

-La Companyia Telefònica ha entès aquestes necessitats?

Llorenç Huguet i Rotger va néixer Tany 1953 a
Ferreries, Menorca. Es casat i té tres fills. És llicenciat
en Matemàtiques, doctor en Informàtica i catedràtic de
Ciències de la Computació i d'Intel·ligència artifical.
Ha estat director del Grup d'Investigació en Comunica-
ció Digital, secretari i vicedegà de la Facultat de
Ciències. S'ha especialitzat en Criptografia i Codifica-
ció de la Comunicació digital, i ha impartit i participat
en múltiples simpòsiums internacionals. El 7 de juliol de
1995 va ser elegit rector de la Universitat de les Illes
Balears.

-Aquí no hi havia el mateix ambient.

-No, no era això. L'Autònoma de Bellaterra està a un
campus aïllat i nosaltres ja ens queixàvem allà que no hi
havia vida universitària. Anàvem a classe, estudiàvem, i
marxàvem. A l'any 90 l'ambient a l'Autònoma de Barcelona
era molt semblant al que hi ha ara aquí. Ara tot ha canviat.
L'Autònoma ha crescut, però també aquí han vengut al
campus els estudis de Dret, els d'Econòmiques, i ara els de
Magisteri. Aquest curs tendrem tota la massa estudiantil de
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-/ els jocs de realitat virtual? Són un refugi davant el desencís
de la vida actual?

-Telefònica no només ha entès el problema sinó que també vol
col·laborar amb nosaltres. Podria establir una tarifa plana; de
tal forma que independentment d'on sigui el lloc on es connecti
un ciutadà de les Illes Balears, el cost serà el mateix, i serà un
cost molt reduït, per davall de les 150 pessetes l'hora.

-Sí, aquest és un aspecte, però la realitat virtual també és una
eina molt beneficiosa per a la nostra societat. L'any passat vaig
esser a una exposició que es fa cada dos anys a Suïssa sobre els
avanços de les noves tecnologies. Allà es va veure que hi ha
dos sectors que empenyen molt fort en el camp de la realitat
virtual: el de la sanitat i el de l'educació. Vaig poder assistir a
unes classes en realitat virtual on cada un de nosaltres estava a

una cambra aïllada, portàvem una espècie d'auriculars amb
unes ulleres que semblaven de motorista i teníem la sensació
que érem dins la mateixa habitació. Així un alumne podria
compartir un professor amb catorze, devuit, companys situats a
molts de quilòmetres de distància, i tots podrien parlar entre
ells. Una altra aplicació és la medicina en realitat virtual: un
metge pot fer una operació a Son Dureta guiat per un metge de
Houston. La realitat virtual augmenta les possibilitats de la
gent de tenir la millor educació o la millor sanitat. Iguala les
persones i desfà les distàncies. La realitat virtual no és només
una entelèquia, una via de fuita a través dels jocs
tridimensionals sinó que té unes aplicacions importantíssimes.
La realitat virtual no arribarà al gran públic, com ha arribat
Internet o les aplicacions de la informàtica però tendrá
aplicacions molt beneficioses en el camp científic i tècnic.

UN CIBERNAUTA

-Per a vostè navegar per Internet ja es deu haver convertit en
una necessitat vital.

-Sí, bé, jo som una persona curiosa i per tant és evident que
quan va començar Internet vaig ser un dels primers a entrar-hi.
En aquests moments no pràctic, el dia a dia m'ho impedeix.
Només utilitz Internet per acudir a fonts d'informació que
d'altra banda em serien inaccessibles. La meva especialitat és
la criptografia en la telemática, és a dir, la recerca
d'instruments per garantir la seguretat, la integritat i la
confidencialitat de les telecomunicacions. Un problema que
encara pateix Internet. En aquests moments s'està generant un
debat molt important sobre la llibertat d'expressió a través
d'Internet.

-Una notícia explicava que ja es pot comprar droga via
Internet.

-Crec que hi hauria d'haver algun tipus de control, mitjançant
la criptografia. S'haurien de codificar alguns tipus
d'informació. I que algú decideixi el grau de privilegis de cada
usuari. Al principi tothom podia utilitzar Internet, quan volia i
com volia. Ara s'ha obert un debat per decidir com evitar que
Internet sigui una via d'atac contra part de la societat.

LA DEMOCRÀCIA DIGITAL

-Hi ha altres aspectes inquietants del món de les
telecomunicacions que encara s'han discutit molt poc. Fèlix
Pons plantejava fa poc a una conferència: de què servirà en un
futur pròxim convocar els ciutadans a unes eleccions cada
quatre anys si, a través de les telecomunicacions, el poder
podrà compulsar instantàniament i de forma permanent quin
és l'estat de l'opinió, de cada un dels ciutadans. Parlava Fèlix
Pons que la democràcia representativa seria substituïda per la
democràcia digital.

-Internet iguala els usuaris, però accentua les diferències entre
ells i els analfabets de la teleinformática.

-El tema és preocupant. Perquè les minories que dominin
l'accés a la informació i el filtratge d'infonnació i que facin
negoci amb el tractament de la informació, seran les que
realment en sortiran beneficiades d'una eina que en principi
havia de ser igualitària. De totes maneres jo som una persona
que salud efusivament Internet, que és el paradigma del que
seran les autopistes d'informació en el futur. Tot i que fa precís
un gran debat tant en el món científic com cultural.

-Vaig tenir una conversa molt interessant amb Fèlix Pons sobre
aquest tema. Jo crec que és molt difícil que s'arribi a plantejar
la "democràcia digital". El que sí hi haurà serà un dibuix quasi
instantani de l'estat de l'opinió. Les enquestes que ara fa el CIS
cada ics temps, seran computables quasi instantàniament. Quan
el ciutadà estigui majoritàriament connectat a aquestes xarxes
podrà expressar de forma instantània la seva opinió. Això ja es
podria fer ara a través del telèfon. Però jo crec que els
ciutadans perdran aviat les ganes que inicialment podrien tenir
de participar activament a través de les xarxes de comunicació.
Només ho faran grups molt reduïts que vulguin actuar com a
grups de pressió. Tot es difuminarà. Jo crec que ara ja els
governants tenen mecanismes per conèixer de forma
immediata l'estat de l'opinió en un tema concret. Però no ho
faran de forma global i permanent, entre d'altres motius perquè
la gent no permetrà que li llevin els seus drets cívics, ni el dret
a elegir entre opcions plurals. El que sí és factible i jo crec que
prest es farà és el vot electrònic, que substituirà el fet físic
d'anar a votar.

LA LLIBERTAT

-A aquesta nova societat de la informació la majoria poden ser
víctimes d'un Estat policíac com el pressentit per Orwell a
”1984"? Creu necessària una nova moral per a aquesta època
que se'ns presenta?

-Jo diria que l'ètica es fa necessària. No tot és vàlid encara que
sigui possible. Igual passa en la medicina i en altres activitats.

-Les normes són un obstacle per als avanços científics. Es
possible reglamentar el món de la teleinformació?

-Jo confio més que realment hi hagi una autèntica preocupació
ètica sobre la correcta utilització de les noves tecnologies. Ara
la societat està dividida entre aquells que diuen que Internet ha
de ser lliure al cent per cent i que per tant tant hi té cabuda una
pàgina d'apologia del terrorisme, o de pornografia, o els
confessionaris electrònics, i hi ha els que pensen que la
llibertat total atempta contra altres llibertats. És un debat
present a la humanitat des de fa segles. Tots som lliures mentre
no interferim en les llibertats dels altres.

LA IGUALTAT

-Als anys 70 el debat intel·lectual sobre la cultura de masses es
polaritzava entre els apocalíptics i els integrats. Existeix
aquesta polarització en el debat sobre la cibernètica. En
qualsevol cas, vostè deu estar encantat amb els progressos que
es donen?
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-Jo no som cap activista de la societat de la informació. Per
qüestions circumstancials m'ha tocat jugar en un camp
estretament lligat a aquest desenvolupament, i el veig com un
fenomen natural. Intentaré optimitzar els aspectes positius i
controlar els negatius. La meva feina va en aquest sentit.

-La criptografia.

-Fa quaranta anys la criptografia era una disciplina de l'àmbit
militar. Ara ho és de la societat civil, que està preocupada per
la integritat i la confidencialitat. El comerç electrònic necessita
que hi hagi mecanismes per impedir les estafes. Tot això ho fa
la criptografia. Jo estic entre els que intentarien que la societat
de la informació no fos una cosa descontrolada.

-La criptografia no serà un instrument dels poderosos?

-Al contrari, és una eina per garantir els drets dels que no tenen
poder. La criptografia està socialitzada. És veritat que no hi ha
massa consciència de la seva necessitat i que els que en són
conscients n'amaguen el problema, però jo crec que avui hi ha
la suficient preocupació per intentar donar aquest corpus de
seguretat a tothom.

LA COMPETITIVITAT

-Com s'està incorporant la Universitat de les Balears al procés
de les telecomunicacions? Diuen que és un procés car però que
més car seria donar-li l'esquena.

-La UIB té un prestigi en el camp de les noves tecnologies que
val la pena mantenir. Evidentment costa molt estar a la cresta
de l'ona. Però volem mantenir aquest avantatge diferencial amb
altres universitats, sense deixar de ser competitius en el camp
de la recerca científica i en l'àrea humanística. Som una

universitat jove però ben qualificada. En el futur les
universitats es distingiran si són pioneres en qualque tema, i
nosaltres volem ser una universitat puntera en el camp de les
noves tecnologies.

del Japó. Crec que hi ha d'haver un canvi de mentalitat. És cert
que nosaltres hem de continuar reclamant que les institucions
públiques dediquin com a mínim el mateix percentatge que hi
dediquen els països europeus, però també que a poc a poc
l'empresa privada assumeixi un compromís propi amb la
investigació. És molt difícil trobar aquí conjuncions d'empreses
i Universitat per a un projecte europeu. El doctor EnricTrillas,
director del Parc Nacional d'Investigació, va dir un dia,
nosaltres tenim els calaixos plens de bons resultats però tenim
buits els mostradors d'aplicacions de les nostres investigacions.
És molt important que a partir d'ara també ens preocupem de
dur a terme les aplicacions industrials dels nostres
descobriments. Anem a fer una investigació però continuem-la
fins a obtenir un producte aplicable i beneficiós per a la nostra
empresa.

-Fa unes setmanes setze científics signaven a la Universitat
d'estiu d'Alcalà d'Henares un manifest en el qual criticaven el
que consideren un menyspreu de la investigació científica i
tecnològica per part de la nova Administració. Criticaven
concretament que el Ministeri d'Educació i Ciència ha passat a
anomenar-se d'Educació i Cultura, que hi ha una distància
excessiva entre la Universitat, la societat i el món empresarial,
i que hi ha poca inversió de VAdministració en investigació
científica. Fins i tot s'hi deia amb certa sorna que el programa
I+D (investigació i desenvolupament) significava en realitat
improvisació i desocupació. Que Europa duplica el
percentatge espanyol en investigació. Vostè comparteix
aquestes opinions?

EL PARC BIT

-El projecte de Parc BIT dissenyat pel Govern balear podria
ser aquest nexe, aquest punt d'encontre necessari entre
investigació. Universitat i empresa privada?

EL NEGOCI

-Sí. Jo crec que qualsevol persona que està en el món
universitari, en el món científic, subscriuria aquest manifest. El
que passa és que nosaltres en pocs anys hem passat de ser un
país amb una taxa molt baixa d'universitaris a ser un país amb
una taxa alta, jo crec que fins i tot exagerada, d'universitaris.
L'augment progressiu de les despeses corrents s'ha tret de l'àrea
d'investigació i de recerca. Però no hem de carregar tota la
responsabilitat a l'Administració pública. Sembla que la
iniciativa privada encara fa seva aquella màxima de "que
investiguen ellos" i que creu que és més fàcil dur una patent

-La Universitat ja ha creat la Fundació Universitat-Empresa,
que va encaminada a aquesta funció, però indubtablement si
s'aconsegueix fer el Parc BIT, la Universitat serà una
col·laboradora molt activa de la iniciativa. La Universitat ja li
ha dit al Govern que seria molt interessant fer un Institut de
Tecnologia per a les Balears. Possiblement seria interessant
situar-lo a terrenys del Parc BIT i podria ser aquest vincle entre
la política tecnològica del Govern, la política científica de la
Universitat i la iniciativa empresarial.
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-Realment el Parc BIT podria estahlir-se,
com a ubicació de terminals d'empreses
estrangeres, al marge de Tempresariat de
les Balears. Vostè creu que els
empresaris de les Balears encara pensen
que una economia de serveis no
necessita investigar ni estar al nivell de
creació que ara s’imposa a Europa?

-Això és el que jo em tem... que el món
empresarial balear ho pensi. Una de les
feines que té la Universitat és anar
canviant aquesta mentalitat. Les
empreses de serveis, incloent les
turístiques, no poden viure aïllades de tot
el desenvolupament tecnològic. A mi
m'espanta que només un dos per cent
dels directius turístics són titulats
universitaris. Els empresaris haurien de
ser un element dinamitzador de la cultura
i de la investigació, tot i que sigui en
qüestions relacionades amb la seva
activitat.

LA PASSIVITAT

-Les Balears són la comunitat de més
alta renda per càpita i amb el
percentatge menor d'estudiants
universitaris. diferenciació. Hi ha també una certa autonomia en la gestió

dels pressuposts. Però és molt relativa. Els doblers que rebem
de Madrid no ens basten per pagar la nòmina de la Universitat.
Hem de funcionar amb el diferencial que ens poden donar les
matrícules i amb el que nosaltres podem ingressar amb
activitats de recerca i serveis. Podem elegir els nostres òrgans
de govern, només faltaria. Però no tenim ni capacitat per
decidir les taxes.

-Nosaltres reivindicam que les Balears han d'augmentar el
nombre d'estudiants universitaris. És possible que la nostra
oferta encara no sigui suficient, però també hi ha un factor
important: el percentatge d'universitaris és ara més gran en
aquelles regions de més poca renda per càpita. Això duu a una
conclusió ben interessant: en una societat d'elevada renda per
càpita és més fàcil trobar una feina sense estudis superiors. La
Universitat balear, per estar equiparada a una ratio com la
d'Extremadura, hauria de tenir devers 19.000 estudiants, i en té
14.500. El nombre d'estudiants que van a fora és de devers 500
des de fa anys. En canvi les Balears té un dels percentatges
més alts d'estudiants de batxillerat i COU.

EL FUTUR

-Abans de continuar li vull demanar si el condiciona el fet que
el seu germà Joan sigui el president del PP balear.

-No, en absolut (somriu). En això sí que tenc total autonomia.
Durant la campanya per a les eleccions a rector vaig haver de
sofrir atacs que em vinculàvem políticament per via
consanguínia, però ha quedat bastant demostrat que no tenien
fonament.

-El Govern balear utilitzava aquestes xifres per demanar major
finançament a les transferències universitàries. Era una
argumentació interessada?

-En una negociació cada un ha d'utilitzar els seus arguments.
El que sí és cert és que l'any 86 hi havia devers 6.000
universitaris a Palma i altres 500 que estudiaven fora. Deu anys
més tard en tenim 14.500 i altres 500 continuen anant-se'n a

estudiar fora. El fet que hi hagi Universitat ha duplicat el
nombre d'universitaris i ha mantingut els que se'n van. És, per
tant, una incògnita si augmentarà el nombre d'estudiants en el
cas que la Universitat augmenti la seva oferta.

-A la Universitat li fa ganes de ser transferida a TAutonomia?

-Hi ha dos sentiments. Els que tenen una consciència autono-
mista volen que venguin les transferències. Després hi ha els
que pensen: bé, aprofitem les transferències perquè amb elles
podren adequar els pressuposts a les nostres necessitats
econòmiques. Jo som clarament partidari de les transferències,
no tan sols per actualitzar els pressuposts, sinó per poder
mantenir viu el caliu de les nostres necessitats. I puc garantir la
independència de la Universitat en relació als diferents grups
polítics. L'equip de govern actual demostra la independència i
l'apartidisme de la Universitat. La pluralitat no genera cap
tipus de tensió dins els òrgans de govern. Tot el contrari. Quan
venguin les transferències haurem d'obrir un debat entre la
Universitat i tots els grups polítics per saber quina Universitat
volem. Serà un debat molt important: aquesta és l'única
Universitat de les Balears, i no podem fallar.

L'AUTONOMIA

-Per què serveix Tautonomia universitària quan hi ha tanta
interdependència acadèmica, investigadora, econòmica, i no es
poden fer previsions ni plantejaments aïllats?

-Evidentment, des del moment que es depèn del finançament
públic, l'autonomia universitària no existeix. L'autonomia
parcial en l'elaboració dels plans d'estudis ens permet una certa
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Taula rodona entre Andreu Font (Director del projecte del Parc BIT), Miquel Angel March (Secretari general i
portaveu del GOB), Artur Vila (Director del Departament de Cultura de la delegació de Mallorca del Col·legi

d'Arquitectes de Balears. Arquitecte) i Llorenç Valverde (Director del Departament de Matemàtiques i Informà-
tica de la UIB)

http://www.SonespanyoLes/debat
Tot i que en principi tots els ponents manifestaren que l'estratègia BIT era qualque cosa complexa que no podia

reduir-se a una discussió sobre el tema urbanístic, gran part del debat se centrà en la conveniència de Son
Espanyol com a seu, ensenya i ubicació del Parc BIT.

Per Magdalena F. Mulet

element, tal com està formulat, que l'invalidi, i tercera si hi ha
qualque alternativa millor. I amb aquestes respostes es pot
dirigir un debat.

ONA: Per centrar el debat, tot i que s'hauran de parlar de
molts diversos aspectes de la nostra societat i economia
relacionats amb ell, per començar, i aquesta és una pregunta
dirigida al Sr. Font, a quin moment es troba el projecte del
Parc BIT que impulsa el Govern balear? Valverde: En la meva anàlisi conicideix amb Font que és un

projecte complex. Com a espectador als mitjans de comunicació
he observat que la discussió es localitza en els aspectes urbanís-
tics, però aquests no són sinó una part, i no la més important del
tema, però és més fàcil entrar a matar en aspectes urbanístics -

que tots ens pensam que entenem- que no entrar en aspectes
més complexos com per exemple: què suposa el Parc com a
repte de futur de cara a les noves tecnologies; i aquest seria un
retret que faria al Govern, perquè l'estratègia bit existeix però
no està explicada. Si només parlam de Parc BIT com d'una
ocupació més, que molts no volem, és una cosa, i si ens hi
referim en el context d'una estratègia bit, de posar aquesta
societat nostra al segle que ve, que és demà passat, és un treball
més complex perquè requereix una feina de divulgació i sensibi-
lització que no es fàcil a la societat que ens envolta. En aquest
punt posaria l'èmfasis.
L'estratègia bit, per posar una metàfora, tot permetent-me un
moment bucòlic, em recorda que a l'estiu quan jo era nin fèiem
miloques que no volaven mai perquè no hi havia vent, i fèiem
també amb dos pots de llet condensada i un fil uns rudimentaris
telèfons, però per poder parlar era necessari que qualcú es
col·locàs a l'altra banda del fil... amb això vull dir que perquè hi
hagi comunicació hi ha d'haver un doble canal, necessitam d'un
"altre" amb un pot de llet condensada amb un fil, que es vulgui
comunicar amb nosaltres i aquest és el problema que tenim, per
entrar a la societat moderna necessitam d'aquesta infraestructura
i si el Parc BIT obeeix o no a aquesta estratègia està per deba-
tre, però més que qüestionar-lo en ell mateix el que hem
d'analitzar és l'estratègia bit i per això l'hem d'explicar i fer-la
entenidora.
Per respondre a les qüestions que plantejava Font vull dir que en
la meva opinió el projecte no té cap element que l'invalidi,
sobre el paper, clar!, en tot cas l'execució s'haurà de vigilar, en
resposta a la tercera pregunta que plantejava, jo des de la meva
posició professional no hi veig alternatives.

Font: Estan a punt d'aprovar-se les normes subsidiàries
definitives pel Consell de Govern. Es fa el màster plan per
part de Rogers, perquè el que s'ha mostrat és l'avanç del pla i
ara s'ha de perfilar, i s'acabarà en qüestió de tres mesos. Es
començarà aviat el primer pla parcial. S'ha fet el concurs de
rehabilitació de les cases de Son Espanyol que va guanyar
l'equip d'Antònia Mayol, les obres de les quals començaran
l'any que ve, i l'objectiu és que el parc comenci a esser una
petita realitat a finals del 98, principis del 99.

ONA: Quins són els objectius i per què aquest parc?

Font: El Parc BIT sorgeix dins un context més ampli,
estratègic, d'un pla estratègic per a Balears i això ho vull dir
des del primer moment: el Parc BIT té un caràcter instru-
mental, al servei d'una estratègia que podem dir-ne de
diversificació econòmica de cara al segle XXL Es tracta
d'una diversificació que contempla d'una banda les noves
realitats emergents i que es consoliden en distint grau a tot el
món i de les possibilitats de Balears, i tot això d'una manera
molt simple vol dir completar l'activitat turística amb
activitats que podríem dir-ne "intensives en intel·ligència"
que no són activitats industrials sinó pròpies de la societat
informacional. Per poder posicionar Balears al nucli d'aques-
ta estratègia es configura i es dissenya el Parc BIT, com a
instrument al servei d'aquesta estratègia.
I per centrar el tema vull fer un parell d'observacions
prèvies, en primer lloc dir que és un projecte complex que es
pot analitzar des de perspectives sectorials, però això
presenta una dificultat en l'anàlisi, perquè és multisectorial,
és estratègic, té un caràcter urbanístic, però també i sobretot
tecnològic, econòmic, etc... i això fa que sigui
multisectorial, té moltes facetes i requereix una anàlisi
complexa, no accepta simplificacions. En segon lloc, dir que
hi ha tres qüestions bàsiques respecte del projecte; primera,
si està justificat estratègicament, segona, si hi ha qualque

Vila: Hi ha una cosa que ja s'ha assenyalat, però que vull repetir,
i és la complexitat que suposa el projecte, per a l'economia de
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Balears és important sortir del monocultiu turístic, i per això s'ha
de començar amb un projecte estrella que pugui donar aquesta
imatge a Espanya, a Europa i al món: que Balears al marge de
platges i sol ofereix una infraestructura telemática que dóna peu
que la nostra economia vagi per un altre camí. Per canviar
aquesta imatge feia falta un projecte estrella que marcàs la
diferència respecte a altres projectes del mateix tipus.
I jo crec que l'estratègia del Parc BIT funciona com una excep-
ció dins el que fa el Govern,
perquè el Parc s'ha estudiat
molt bé, s'han escoltat molts
d'interlocutors, s'ha pensat
molt bé i a llarg termini. Ara
bé, sí que se li pot fer el retret
que consumeix territori, però...
aquest consum de territori està
justificat perquè és absoluta-
ment necessari donar una

imatge d'un espai qualificat
per impactar el món, per
establir les diferències entre

aquest i altres parcs
telemàtics. Quant a la seva
situació jo crec que era
imprescindible situar-lo
devora la Universitat, perquè
la Universitat, que de per si és
un error quant a ubicació, tant
a nivell urbanístic com

sociològic, etc... així podrà
tenir una nova vitalitat. La
Universitat mai no s'hauria
d'haver tret de Palma, però això és irreversible... i ara el que pot
fer-se és que el Parc BIT ajudi a complementar la UIB i li doni
sentit.

PARC BIT, UN CATALIZADOR

Font: March ha plantejat diverses qüestions: d'una banda el
concepte d'actuació compacta versus actuació més dispersa,
en funció de les possibilitats de la telemática, i l'altra
ocupació de territori nou versus ocupació de zona degrada-
da o ja urbanitzada. Aquest és el bessó de la crítica que s'ha
fet al Parc, i és una qüestió tangencial.

Jo vull dir que el concep-
te de Balears com a

megaparc telemàtic l'hem
inventat nosaltres, i en

aquesta línia el Parc és un
instrument, un catalitza-
dor. L'any 90 quan ningú
no en parlava introduírem
aquest concepte, a nivell
nacional va produir fins i
tot rialles.
El que intentaré és
explicar el Parc com a
una actuació compacta a
un terreny determinat
dins d'una estratègia més
àmplia, i per què Son
Espanyol i no un altre
lloc?:
"La telemática permet la
dispersió", diu March, és
veritat, però aquesta
afirmació és excessiva-
ment simplista. Permet la

dispersió a una escala planetària, però el que no pot esser
tan dispersa és l'activitat econòmica que volem que dugui
implícita, i repetesc el Parc BIT és un instrument al servei
d'una estratègia que té una dimensió econòmica molt
important.
I l'economia no la podem obviar, és part fonamental del
tema. Per tant la dispersió és una possibilitat teòrica, certa,
d'altra banda, però... tot i que la telemática és la
infraestructura més democràtica, perquè pot esser igual des
de tots els indrets, no hi ha jerarquia, com en el cas d'aero-
ports per exemple, que sí que s'han de jerarquiztar, a la
pràctica aquest fet no es produeix, perquè no hi ha una
dispersió homogènia per tota la geografia del planeta; es
concentra en àrees metropolitanes, hi ha zones, en són un
exemple els Estats Units: Colorado, Washington... perquè
aquestes zones han estat capaces de constituir-se en centres
d'activitats, però aquest no és un fenomen gratuït sinó fruit
d'actuacions determinades, que han tengut el suport de
governs o de la iniciativa privada, però que han permès
oferir una zona concreta en base a una sèrie d'avantatges
competitius concrets, i en aquest sentit es justifica el Parc
BIT, com a instrument que Balears ofereix perquè part
d'aquesta activitat que es pot dispersar amb la telemática, es
concentri aquí i no a una altra banda.
Balears, s'ha de dir, té un desavantatge: competeix amb
altres àrees i hem de tenir en compte que l'activitat econò-
mica que pot generar la telemática és limitada i hi ha molta
oferta, per tant hem d'oferir una cosa diferencial amb els
nostres competidors.
Mallorca parteix d'una imatge purament turística i
necessitam un projecte contundent que ens ajudi a comen-
çar i a compensar aquest fet, endemés hem d'oferir com a
mínim el mateix nivell d'infraestructura que altres zones.
I com que no en tenim, d'infraestrutura, és més fàcil con-

Andreu Font

PARC/UNIVERSITAT

Marc: A nosaltres sí que ens han explicat l'estratègia bit, hem
tengut reunions sempre que hem volgut, i tot i que jo no entenc
gaire ni d'economia ni de telemática, vull dir des d'un planteja-
ment senzill que la telemática duu implícita la descentralització
i no implica haver de concentrar a un lloc les activitats econòmi-
ques, per tant un parc no és necessari. El GOB sempre ha vist
amb bons ulls que hi hagi una estratègia que faci possible una
bona xarxa de serveis telemàtics a totes les Illes, respon a la
realitat econòmica de les Balears on hi ha una extensió de l'ús
residencial, on hi ha un procés d'ús gairebé empresarial amb
tecnologies avançades, i en aquesta idea hi estam d'acord: hem
de promocionar les noves tecnologies, però no entenem per què
hi ha d'haver un lloc on es concentrin, una "àrea industrial" i
manco acompanyada d'una àrea recreativa i residencial, això és
continuar amb els errors del passat: economia basada en el
consum constant del territori, en lloc de basar-la en la rehabilita-
ció.
La promoció de Mallorca no implica en la nostra opinió la
creació d'una nova ciutat, per molt telemática que sigui, a un
territori verjo. Hauríem d'esser capaços d'oferir les noves
tecnologies sense aquesta hipoteca de territori.
En resum: suport a les noves tecnologies, perquè Balears sigui
un megaparc, com s'ha dit, però rebuig a l'ocupació de territori,
perquè és innecessari i endemés. Son Espanyol és un lloc molt
mal triat.

ONA: Per què s'ha triat aquest lloc?
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tudar els doblers, i per això és necessària una proximitat física
i no sols virtual. L'espai virtual que generen les telecomunica-
cions necessita ports, l'hiperespai neccessita llocs on arribar,
on aturar-se, i això seria el Parc BIT.
En això hi crec plenament, el Parc BIT tal i com es planteja a
la documentació que ens ha donat el Govern està correctament
plantejat. Ara bé, una altra cosa serà el resultat, que està per
veure i amb l'execució hem d'esser crítics i l'hem de vigilar,

quant a ocupació de territori... n'hi ha
de pitjors. Cala Brafi per posar un
exemple que ara és als mitjans de
comunicació.
Això sí que és ocupació salvatge del
territori, el Parc BIT comporta, tot i
l'ocupació, un projecte de futur i en
aquest sentit l'hem d'analitzar i no
només des d'un punt de vista d'ocupa-
ció urbanística.
I el Parc ha d'estar prop de la Univer-
sitat, i també vull puntualitzar i dir
que no es tracta d'un parc empresarial,
perquè les indústries que hi haurà no
generen contaminació.

centrar-la en un punt, per raons d'economia d'escala que no
dispersar-la. No es tracta només d'atreure residents, sinó
activitats empresarials, i això s'ha de concentrar, per estalviar
infraestructura. Aquí no hi ha cap precedent i és més fàcil
concentrar perquè és també més barat.

AVANTATGES FISCALS

I un altre tema és el del règim fiscal,
un puntal d'aquest Govern. Està clar
que per oferir avantatges fiscals és
més fàcil oferir incentius fiscals per
al Parc BIT, i no per a tot el territori,
perquè aquest concepte no es
acceptat per Brussel·les , no es pot
dir, "oferim incentius no definits ni
territorialment ni temporalment". És
més assequible poder obtenir
incentius fiscals per a empreses que
s'ubiquin a un lloc determinat que
no dir, "jo vull avantatges fiscals
que ens ajudin a diversificar la
nostra economia, que és un
monocultiu turístic, per a qualsevol
empresa que estigui a qualsevol punt
del territori". Aquesta imprecisió no
és acceptable.

ONA: Les nostres indústries en

general no tenen fum.

Valverde: Però contaminen!
Valverde: Fins ara en tota aquesta
exposició no ha sortit la paraula
màgica i per a mi importantísisma
que és Universitat.

DEBAT TERRITORIAL

March: I ara, com podem comparar!
cales brafis n'hi ha moltes, i tendrem
Cala Brafi i Parc BIT.
Jo vull insistir que no hi ha necessitat
que el Parc estigui situat devora la
Universitat, i manco que tengui usos
residencials. El que sí és clar és que

per arribar-hi s'haurà de fer una bona autopista... així ho fa
aquest Govern. El debat territorial no és secundari a Mallorca,
on hi ha un excés d'espai ocupat per usos residencials, i s'ha
de reclamar sensibilitat territorial als que ens governen.
No és necessari ni concentrar, ni situar-lo prop de la
Universistat perquè això no és cap aportació complementària,
ni per a la mà d'obra ni per a les empreses i possiblement amb
uns serveis centrals a l'abast de tothom es podria descentralit-

Font: Jo he explicat per què s'ha de
concentrar en lloc de dispersar i en
segon lloc volia justificar per què
Son Espanyol.

Miguel A. March

Valverde: La idea de crear un parc empresarial devora la
Universitat no és nova, i després de l'experiència paradigmàti-
ca del Silicon Valley, on s'han creat les empreses d'alta
tecnologia més importants d'aquests darrers trenta anys,
tothom ho intenta copiar; un lloc on aprofitar la sinèrgia que
es crea, on tenir mà d'obra molt qualificada amb iniciativa. El
Parc BIT en aquest sentit seria un parc tecnològic més, sense
res destacable, si no fóra perquè té l'estratègia bit al darrera
que agrupa tota una activitat de futur que s'ha d'estendre per
tot el territori.
Hi ha una confusió, i crec que és per culpa d'aquells que ho
sabem i no ho hem divulgat, i és que s'associa teletreball amb
dispersió geogràfica, i atenció!: sí, però no tant, perquè
teletreball vol dir poder fer feina des de qualsevol punt, però
també vol dir que has de tenir una sèrie de serveis que s'han
d'aglutinar, i no a la Universitat, que no ha d'esser empresa
sinó lloc d'investigació i de formació de professionals, i no
pot, com ha fet a qualque moment, posar l'èmfasis en aspectes
empresarials. L'altre aspecte que justifica que estigui devora la
Universitat és que les noves tecnologies hem de pensar que
són matèries de coneixement que defineixen les empreses, la
Universitat estudia el que poden fer màquines que
concebeixen i fan les empreses i no a l'enrevés, són productes
industrials. Tot i que la Universitat defineix progressivament
estàndards, bona part d'aquests estàndards vénen del món
empresarial i aquesta sinèrgia, aquesta manera de fer dins la
nostra àrea, neccessita d'un lloc de proves, si no tenim un lloc
de sortida per a la gent que formam no serveix per a res, és

zar.

Quant a l'impacte territorial, el projecte és una autèntica
barbaritat; convertir Son Espanyol, una possessió tradicional
paisatgísticament extraordinària, en una urbanització em
sembla inacceptable. Destrossar un paisatge verjo per fer-hi un
parc bit no és viable ni tan sol econòmicament parlant, perquè
el territori té un valor molt alt.

Vila: El concepte de paratge verjo no és correcte, perquè quin
és el futur de les possessions als voltants de Palma com son
Espanyol?, estan condemnades a desaparèixer, menjades per
la ciutat que creix, com totes les ciutats d'altra banda, si el
projecte està ben fet garanteix el seu propi futur, perquè Son
Espanyol no és un terreny verjo, ans al contrari, està totalment
transformat per l'home, que hi va fer marjades i conreu i
cases... com tota la serra de Tramuntana, que no és paratge
verjo sinó totalment transformat per l'home. Cada nova
construcció, cada projecte d'aquell temps, com Son Espanyol
mateix, com la Seu, també va suposar un impacte sobre el
paratge natural al seu dia.
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March: Aquest és un debat freqüent, però el problema és la
velocitat amb què en els darrers quaranta anys s'ocupa el
territori. En tot cas Son Espanyol és paratge d'interès, un tipus
de paratge escàs, rural i ben conservat que cal preservar,
sobretot perquè el que s'hi vol fer no és necessari.

d'oferir un lloc que sigui paisatgísticament acceptable i prop
de la Universitat.
Ja sé que em podran dir que hi ha parcs que no s'han fet
devora la Universitat, però els que funcionen són els que han
tengut la capacitat d'atreure instituts d'investigació universita-
ris dins el parc, que han sabut aprofitar la sinèrgia de la
Universitat. I a més hem triat un dels millors arquitectes del
món, posicionat dins els conceptes de preservació de la natura

etc..., perquè faci un projecte emble-
màtic que doni prioritat als temes
mediambientals. Que el projecte
implica consum de territori?, però
això és com el jueg del joc d'escacs,
es perd una peça per guanyar posici-
ons, el territori de Son Espanyol és
residual, en el sentit que no és Lluc ni
la badia de Pollença, és un lloc que
per inèrcia quedarà engolit per la
ciutat d'aquí vint anys i es consumeix
aquest territori per convertir-lo en un
projecte emblemàtic també des del
punt de vista mediamental a nivell
europeu.

ONA: Podrien valorar el projecte de Rogers en si mateix, des
del punt de vista arquitectònic?

Valverde: Jo estic absolutament

preocupat per aquesta afirmació que
el projecte no és necessari, això és
que no s'ha entès bé què suposa el
Parc, hem de parlar d'aquesta
necessitat, jo vull deixar clar que sí
és necessari concentrar el Parc
devora la Universitat i en la seva

exposició March no explica per què
des del punt de vista del GOB no és
necessari. Jo he intentat dir per què
sí és necessari. Es previ al Parc BIT
entendre que ha d'esser concentrat i
al costat de la Universitat.
Jo he viscut al Silicon Valley i és un
fluid constant entre professionals de
la Universitat i del Parc, l'intercanvi
mitjançant seminaris, classes,
conferències, etc... és una transferèn-
cia contínua i necessària perquè la
Universitat es pugui interrelacionar
amb la societat, aspecte que
reclamam contínuament, i només per
això estaria justificada la ubicació.

March: Sí, però augmenta el consum
d'aigua en 1.500 tones a l'any.

Font: Al Parc s'aplicaran fórmules
d'estalvi d'energia, d'aigua i d'utilitza-
ció d'automòbil que d'altra manera no
s'aplicarien, és punt d'inflexió i el
paradigma d'una nova cultura.

EL PROJECTE DE ROGERS
March: I per a això fan falta 140
hectàrees... absurd! Vila: Jo estic bastant d'acord amb el

que diu Font, i quant al que afirma
Valverde sobre la necessitat de proximitat física per a la
formació dels alumnes, també ho és per donar coherència
urbanística a la Universitat, que tal com està plantejada no té
ni cap ni peus, ni n'ha tengut mai.
Aquest projecte és l'excepció d'un govern que malauradament
no ha tengut molta sensibilitat en temes territorials.
El projecte de Rogers s'ha contrastat amb els millors projectes
del món, ell mateix ha canviat el projecte i l'ha adaptat a les
necessitats i a la realitat del nostre territori i societat. S'ha de
donar confiança als professionals bons, les seves intervencions
tenen una redundància positiva arreu del món, i no podem
ignorar-ho. A certs nivells Mallorca està situada al mapa
perquè Moneo i Elías Torres hi tenen una obra, i això té una
repercussió cultural.
El projecte de Rogers pot esser el que va esser la intervenció
del Centre Pompidou, un paradigma, que sigui un exemple
mundial de com intervenir en un espai rural per fer-lo útil.

Font: Es l'unic projecte que ha tengut difusió mundial en to
positiu de Mallorca, fins ara no havíem estat capaços de fer
cap projecte que sortís a totes les revistes especialitzades del
món.

Artur Vila

Valverde: No discutim això! si aquesta necessitat que jo intent
justificar, ve representada pel Parc BIT de forma perfecta és
una història posterior i que correspon delimitar als tècnics. El
que jo afirm és previ al debat territorial.
La Universitat si vol esser moderna, i oferir uns paràmetres
estàndards en noves tecnologies necessita això, sinó morirem
d'innanició.

March: I la proximitat geogràfica creu que aporta res?

Valverde: Evidentment!, tenim el campus, que és d'on partim
perquè ja hi és. Hi ha un personal, un material humà altament
qualificat i hi ha d'haver una doble direcció.

Font: Jo crec que la necessitat de concentrar l'ha explicada
molt bé Valverde, igual que un aeroport ha d'estar a un lloc
determinat perquè els avions no poden aterrar per aquí i per
allà, el port telemàtic a una regió com Balears sense cap
infraestructura competitiva ni cap tradició, requereix concen-
tració, sobretot per cobrir el vessant d'atreure activitat, per
atreure has d'oferir coses concretes.

"Vengui a instal·lar-se AQUÍ". I per definir aquest lloc el
Govern va analitzar el Pla de Mallorca, la zona de Llucmajor i
la de la Universitat i es va considerar que Son Espanyol era
una oferta molt bona per evitar conflictes intermunicipals,
etc... i es va fer a través d'un concurs. Jo vull dir que Son
Espanyol no és la "Casa de Campo", com l'han presentada
alguns mitjans, abans de tot això no la coneixia ningú, hem
d'esser francs, primer perquè era privada, i segon perquè hem

March: El mateix va passar amb els Jocs Olímpics de
Barcelona, però Barcelona va optar per recuperar espais i no
per urbanitzar més, és la diferència amb l'Expo de Sevilla,... el
Parc BIT ha optat pel model andalús.

Vila: No es poden comparar els Jocs Olímpics i una Exposició
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Universal perquè per les seves pròpies característiques la
intervenció que es fa és diferent, Barcelona també va fer una

Exposició Universal i allà han tengut Montjuïc cinquanta anys.
Les exposicions es munten i es desmunten, són fires de mostres,
unes Olimpiades creen infraestructura que roman, no es pot
comparar i tenia ganes de contestar a aquesta comparació que
he vist als diaris i que confón.
El projecte de Rogers és important també per a la mateixa
estratègia perquè l'impacte que es
produeix és positiu. Sens dubte el
projecte de Rogers serà magnífic,
llavors es pot discutir si és massa gros
o massa petit, però entrar en això és
posterior, perquè s'haurà de dimensió-

pedagogs, artistes, dissenyadors, etc... tant des del punt de vista
comercial, televisió per cable, etc..., com des del punt de vista
del que ja existeix, i que associam a Internet, encara que no és
només Internet, això és el que fa falta crear: continguts per a un
espai virtual que ara mateix és absolutament buit. Aquesta nova
realitat des del punt de vista cultural nacional i supranacional és
molt important i pot situar-nos al món, però ho hem de saber
explicar bé i tenir paciència, perquè això no retrà demà passat.

Font: Aquesta és la clau, perquè
aquesta és una estratègia de futur i a
llarg termini, cosa a la qual els
mallorquins no estam acostumats,
sempre hem preferit el guany imme-
diat que ha estat el nostre paradigma
fins ara.

I d'altra banda s'han de fer bé les coses

perquè requereixen uns nivells
d'excel·lència: o es fa bé a nivell

mundial, o no es fa. Només podem
triomfar si oferim quelcom d'ex-
cel·lent, diferent dels altres quatre-
cents projectes que hi ha en marxa
arreu del món.

nar.

ONA: Si no hi hagués hagut les
campanyes en contra, creuen que
s'haurien fet les modificacions?, no
només quant a aquest projecte es
refereix sinó en general.

Font: El concurs d'idees es va fer
abans de qualsevol crítica, i això és
un procés dialèctic i és normal que hi
hagi opinions. ONA: Hi ha una iniciativa privada al

darrera capaç de donar resposta?
March: La lluita per la preservació
del territori a Mallorca a l'any 96, és
una qüestió des del punt de vista
també econòmic, del qual parlau tant,
prioritària. El projecte de Roger és
una barbaritat, perquè se situa a un
espai no comunicat, sense transfor-
mar, i clar tot això vendrà després,
endemés situar-lo a Palma contribueix
al desequilibri, ja de per si molt gros.

Font: Jo crec que sí... si es fa bé per a
aquest tipus de projecte fa falta aplicar
una fórmula mixta d'iniciativa privada
i iniciativa pública, que és la que
aplicarem.

ONA: El Parc BIT de Mallorca què
ha de tenir perquè sigui preferible a
altres.

Llorenç Valverde

ONA: El tema urbanístic ja està prou debatut i tanmateix no es
tracta de posar-se d'acord.
El projecte està en marxa, però el Govern ja ha assenyalat que
si no hi ha iniciatia privada el Parc no serà viable, voldria
demanar si creuen que hi ha demanda suficient per justificar el
Parc BIT i quines passes s'han fet o s'han de fer perquè tengui
viabilitat econòmica?

Font: Aquí tenim les cartes perquè sigui un èxit, però no hi ha
fórmules màgiques, es requereix molta professionalitat.

ONA: Quines són aquestes cartes, el paisatge?

Font: Mallorca és atractiu per als alemanys, per exemple. El
paisatge és necessari però no suficient, també hi ha d'haver els
nivells d'infraestrutura que siguin com a mínim els que oferei-
xen els altres... i si hi pot haver incentius fiscals millor encara. I
el fet que el projecte sigui prestigiós, és una jugada mestra.

CREAR CONTINGUTS

Valverde: Les expectatives en el món de les tecnologies de la
informació, en el món empresarial en general, no han estat molt
bones en els darrers tres anys, tret del marc d'Intemet que ha
generat molt de moviment. No hem de perdre de vista que el
que interessa per al Parc no és tant fabricar hardware, sinó
continguts per a l'espai virtual que les xarxes de la comunicació
han creat, aquí hi tenim molt a dir. L'única empresa que actual-
ment hi ha al Parc BIT, Art Bit, no es dedica al hardware sinó
que fabrica continguts, i des d'aquest punt de vista el fet que
existeixi un lloc on poder-se instal·lar, amb una infraestructura
escaient i amb els incentius del tipus que siguin per part de la
Comunitat Autònoma, és una aposta de futur important i a poc a
poc, perquè la necessitat de generar continguts cada vegada serà
més clara, també hi haurà gent, empreses, que iniciaran aventu-
res d'aquest estil.
I vull insistir que la creació de continguts és una activitat
essencialment multidisciplinar, fan falta informàtics però també

March: Una empresa no s'ubica a un lloc per l'atractiu paisatgís-
tic, sinó per les expectatives de negoci i de rendibilitat.

Vila: No és el paisatge, sinó un conjunt de coses. Mallorca
ofereix moltes possibilitats des de molts de punts de vista, està
ben comunicat, i té bon clima.

March: No deixa d'esser la perifèria d'Europa.

Font: El concepte de perifèria també ha canviat, perquè la
situació la determina el nivell de comunicacions tant de trans-

ports com telemàtiques. Harlem està situat a cinc milles de Wall
Street i és més perifèria que Mallorca. A la societat
informacional, el concepte de perifèria no pot esser el mateix
que a la societat industrial.
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El gran
inversor

Per a Telefónica, quina és la singularitat de les Ules? demanda de servei. Balears és, per tant, el lloc del país més
problemàtic per poder assolir els nivells de qualitat adequats.
Les instal·lacions estan dimensionades per cobrir satisfactò-
riament la demanda dels quatre mesos de temporada alta. Per
tant, durant l'època hivemenca ens sobra capacitat de xarxa i
d'instal·lacions.

aquells serveis que omplin les nostres xarxes. El gran problema
de la companyia és que disposam d'una grandiosa xarxa i els
nostres clients sols la utilitzen una mitjana de nou minuts per
dia, ja sigui per parlar, per transmetre dades... Aquest temps
d'utilització per línia és molt breu, sobretot si el comparam amb
el d'altres països, que arriben en algun cas a vint minuts. A la
vista de la xifra de nou minuts, la nostra estratègia s'orienta a
augmentar la utilització de les línies, de forma que l'any 2000
puguem passar dels nou minuts actuals a tretze minuts, la qual
cosa suposaria incrementar l'ús dels serveis telefònics en un 50
per cent.

- La particularitat de Balears radica en el fet que Telefònica ha
de prestar servei en un arxipèlag, la qual cosa afecta el disseny
de les característiques de les xarxes i plantes, perquè resulta
bastant més complex oferir la qualitat de servei necessària en
unes illes per la seva orografia i, a més a més, a la complexitat
al·ludida s'hi ha d'afegir el fet de l'elevada estacionalitat de la
demanda de trànsit telefònic com a conseqüència de l'allau
turística. Això ens obliga a dimensionar les xarxes per al
període alt amb la finalitat de poder satisfer la demanda. Tal
situació, que a primera vista semblaria una dificultat per als
treballadors de Telefònica, en realitat suposa un repte que hem
resolt satisfactòriament, encara que ha reclamat l'esforç dels
1.600 professionals que la companyia té a les Illes.

-Quina és la posició de la Telefónica de Balears respecte a les
altres províncies?

-En generació de recursos per línia ens trobam per damunt de la
mitjana estatal, encara que aquesta tendència s'està modificant
per la nova política tarifària de la companyia, que tendeix a
ajustar els preus al seu cost real. Telefònica ha desplegat
estratègia en els mercats en competència i arran d'això ha reduït
successivament les tarifes internacionals, que són les que tenien
més marge per fer-ho.

■Com pensa aconseguir aquesta fita?
una

-Ens esforçam per crear la cultura i la necessitat de comunicar-
se i telecomunicar-se, de manera que les empreses puguin
guanyar competitivitat usant les tecnologies més avançades,
participant en la reenginyeria, tant de les empreses públiques
com les privades, per tal d'ajudar-les a reestructurar-se i ser més
rendibles i competitives.

Entrevista a Demetrio Ortega
-L'estacionalitat vol dir que les instal·lacions de Telefónica
treballen per sota les seves possibilitats. No és així?per Antoni Rosselló

OMPLIR LES XARXES
-L'estacionalitat implica multiplicar per quatre el dimensionat
mitjà, i la insularitat implica, per dotar les rutes de més
seguretat, una complexitat molt superior a la de qualsevol altra
província. Canàries fins i tot té menys estacionalitat en la

-En quin servei fa actualment més incidència Telefónica?

-Més que en un sol servei, el que feim és aprofundir en tots
-Com funciona el servei Infovía?

L'era de la informació, que a poc a poc va envaint les
nostres vides, provocarà canvis socials molt impor-
tants, l'abast dels quals encara no es pot preveure amb
exactitud. En aquesta nova revolució industrial, l'apli-
cació de la tecnologia de les telecomunicacions genera-
rà profundes modificacions en el comportament del
teixit social, ja que, previsiblement, serà més fàcil
comunicar-se amb l'amic d'un altre continent que amb
la veïna. En aquest procés que ara s'enceta hi té un
paper fonamental Demetrio Ortega, director de Telefò-
nica a Balears, una empresa que enguany invertirà
20.000 milions de pessetes en la modernització i ade-
quació de la planta i xarxa telefòniques. Demetrio
Ortega, que conjuga la formació tècnica amb una
profunda vocació humanística, analitza els avantatges i
inconvenients que implicarà la plena utilització de
serveis com la telemedicina, la teleeducació i l'accés a
Internet a través d'Infovía, entre d'altres.

-Es un servei que prestam als usuaris que
necessiten accedir a bases de dades o a

Internet, i l'oferim amb el mínim cost
d'una crida local -139 pessetes l'hora-.
Amb aquest preu, les nostres previsions
són vendre entre quaranta i cinquanta
milions de minuts més a l'any d'utilització
de les xarxes, amb la qual cosa l'objectiu
d'arribar als tretze minuts per línia és
perfectament assumible. De fet, segons
dades d'enguany, hem passat de facturar
80.000 minuts durant el mes de gener a
1,2 milions el passat juliol, és a dir, que
hem multiplicat aquest paràmetre per
quinze. Per tant, si es manté la tendència
que he ressenyat abans, l'any que ve
assolirem els onze minuts d'ocupació per
línia. Cada mes s'usen a Baleares devers
cent milions de minuts d'intercanvi
d'informació i el que nosaltres pretenem
és arribar a 150 milions, quantitat que
suposa incrementar en un 50 per cent el
volum d'informació que es transmet des
de les Illes.

Demetrio Ortega Larrea nasqué a Bilbao Tany 1947.
Després d'estudiar a l'Escola d'Enginyeria Tècnica de Mines
es convertí en màster en administració d'empreses pel Centre
Superior d'Estudis de Madrid. Quedà vinculat professional-
ment a Telefónica des de 1967 com a operador tècnic a l'àrea
de commutació. A la delegació de Bilbao ocupà, successiva-
ment, diferents càrrecs en àrees de manteniment de centrals
privades, cap de trànsit i cap d'UGlS, així com sotsdelegat
tècnic a Guipúscoa. Després de ser el responsable de la
secció de coordinació de Tàrea d'assistència tècnica a Torga-
nització central de Madrid, Demetrio Ortega treballà com a
sotsdirector de Tàrea comercial de Tenerife, passant poste-
riorment a exercir la direcció de Badajoz. Des de 1991 és
director de Telefónica a Balears i ha participat activament en
la internacionalització de Tempresa, ja que participà com a
assesor de Presidència a Veneçuela i ha ocupat la gerència
general de Telefónica de Perú.

TELEVISIÓ INTERACTIVA

-De quina manera contempla Telefónica
Taparició de la televisió interactiva?

-Avui per avui, la televisió interactiva
se'ns apareix com un avanç de futur, però
la tecnologia actual ja permet el seu
funcionament. El que hi manca és una
reglamentació. Però a més, encara que
tecnològicament és possible, les
tecnologies noves són costoses. Per tant,
la possibilitat d'oferir aquests serveis a
preus raonables no serà possible fins
d'aquí a pocs anys. Fa poc he estat als
Estats Units i he vist exemples que
demostren que la utilització del vídeo sota
demanda encara es troba en fase experi-
mental.



ona 26

-De quina manera Telefònica participa en el desenvolupament
del servei de telemedicina?

-En aquest cas Telefònica aporta la xarxa. Gràcies al conveni
subscrit entre la companyia i el Govern hi ha un projecte per
implantar la telemedicina a Balears que permetrà l'intercanvi
d'informació entre els hospitals de l'arxipèlag i, en una segona
fase, entre els ambulatoris i els especialistes. El suport que
s'utilitzarà en aquest cas serà la xarxa digital de serveis
integrats, que l'any passat inicià el seu desenvolupament a
Balears i enguany ja es troba en plena evolució.

-Quin és Tahast actual d'aquest servei?

-Totes les poblacions de més de deu mil habitants ja tenen la
xarxa digital de serveis integrats i l'any que ve esperam haver-
ne completat l'extensió. Actualment hi tenim més de tres-cents
usuaris connectats, quasi tots professionals com són ara metges,
arquitectes, etcètera, que accedeixen a les bases de dades a
través d'aquesta xarxa, que és també la que s'aprofita per a la
implantació de la telemedicina. Com a exemple, puc dir que el
dia de la inauguració de la xarxa digital de serveis integrats es
va fer una prova de telemedicina entre un ambulatori de
Tormentera i Eivissa, en la qual un metge de capçalera de la
pitiüsa menor passà un electrocardiograma a través de la xarxa
a un especialista perquè en fes un diagnòstic i l'aconsellàs sobre
el tractament que havia de seguir el seu pacient. Aquest és un
servei que, com molts d'altres, contribuirà a augmentar el nivell
de qualitat de vida dels residents a les Illes.

Des de 1985, el Centre Balear Europa treballa
per defensar a Bmssel·les els interessos de la
nostra comunitat i, a la vegada, facilitar a tots

els interessats qualsevol informació relativa a la
Unió Europea. Més de 1.300 consultes ateses

durant el primer semestre de 1996 són el
resultat d'una intensa labor de documentació i

divulgació. Un camí obert a tothom i que ha
contribuït perquè avui, en el vell continent, el

paper de Balears tingui un nou contingut.
-En quina situació es troba el servei de teleeducació?

-El servei de teleeducació es troba molt avançat. Hi ha un
projecte amb la Universitat de les Illes i el Govern que permetrà
per als anys vinents seguir cursos universitaris d'educació a
distància des de Menorca i Eivissa. Aquest servei estarà dotat
amb un sistema interactiu d'imatges. D'altra banda, fa poc hem
acordat amb el Govern l'establiment d'una xarxa insular que
permetrà el desenvolupament de la formació ocupacional de
forma simultània a tot l'arxipèlag, ja que s'hi interconnectaran
aules de les tres illes. Aquest sistema serà operatiu d'aquí a molt
poc temps.

DEPARTAMENTS I SERVEIS DEL CBE:

Centre de Documentadò Europea
Centre Europeu dMnformqdé Empresarial

EDI Awareness Centre
CONVENI AMB EL GOVERNDepartament de Relacions i Estratègia Regional

Departament de Coordinació IMEDOC -Hi ha conveni de col·laboració amb el Govern?

-Tot és part d'un conveni marc subscrit amb el Govern i afecta
el desenvolupament de tecnologies especials. N'estan previstes
tres etapes i ara afrontam la primera, que consisteix a dotar les
Illes d'un servei europeu d'emergència -Balears és la primera
comunitat autònoma que el té- que és format en una plataforma
tecnològica que ens permet garantir una millor agilitat,
coordinació i més eficàcia en l'atenció de les situacions

d'emergència. El número d'aquest servei -idèntic a tota Europa-
és el 112. Aquest sistema incorpora la tecnologia necessària
perquè, a la vegada que els organismes hi estan coordinats,
funcionen també de forma autònoma, i afecta els bombers.
Guàrdia Civil, policies locals, ambulàncies...

INFORMAU-VOS AL CENTRE BALEARS EUROPA
Carrer Ramon Llull, 2, edifici "Sa Nostra"

07001-Palma de Mallorca, Balears - Tel. 71 73 74 - Fax 71 46 81.
Internet: cbd@bitel.es - X 400; S=CBE; 0=Centre Balears Europa;

P=CA1B; A=Mensatex; C=ES

DELEGACIÓ A BRUSSEL·LES
Avenue des Arts, 4 et 5, 7ème étage - 1210-Bruselas

Tel. 32 2 223 14 10 - Fax 32 2 223 25 24.
Internet: centre.balears.europe@skynet.be

-Quins són els antecedents del conveni que Telefònica té
subscrit amb el Govern de les Illes?HlHl -El Govern dissenyà un Pla de Competitivitat on aconsellava
determinades accions per mantenir un bon nivell d'eficiència.
La línia de treball que ens havíem marcat partia del fet que

COMISSIÓ EUROPEA GOVERN BALEAR

Caixa de Balears CENTRE BALEARS EUROPA
"SA NOSTRA"
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l'economia de Balears es basava en

el monocultiu del sector serveis i
considerava que l'única forma de
mantenir la competitivitat era
qualificant l'oferta. Els assessors del
Govem li indicaren les vies més
solides i totes incidien en la millora
de la qualitat de l'oferta turística i
dotar l'arxipèlag de millors
comunicacions, millors serveis
d'informació, tant per als turistes
com per als residents, de forma que
tots ells poguessin tenir la total
seguretat de viure en un entorn d'alta
qualitat. Arran d'aquest pla nasqué el
projecte empresarial Bit, en el qual
Telefònica participa com a soci
tecnològic del Govem i és el marc
on s'instrumenten tots els altres
convenis entre la companyia i
l'Administració regional.

-De quina manera aquesta
tecnologia pot facilitar les relacions
entre els ciutadans i les
administracions públiques?

-Dins aquesta primera fase del
conveni mencionat hi figura la interconnexió de totes les
administracions públiques. Ara ja estam instal·lant la xarxa
digital que ens permetrà intercanviar informació o perquè els
ciutadans puguin obtenir la informació desitjada del Govern o
dels consells insulars des dels seu propi ajuntament, com
l'obtenció de llicències, certificats i altra documentació, fins i
tot consultar el Butlletí oficial de l'Administració autonòmica.

-Hem estat distingits amb el certificat de qualitat ISO 9000, que
és un reconeixement europeu a la qualitat total en la nostra
empresa. La nostra tasca prioritària és, ara per ara, mantenir
aquest nivell. Això implica que la qualitat del servei de les Illes
és totalment garantida. Tant en instal·lació de línies com en
qualitat de servei ens troban dins les ratios qualitatives de les
millors empreses operadores d'Europa.

POSICIÓ DELS CLIENTSINVERSIÓ

Com avalua el grau de satisfacció dels clients?-La implantació d'aquests serveis suposarà una elevada
inversió econòmica. Hi ha dades de la borsa inversora dels
darrers anys?

-Per a això ens fonamentam en les enquestes que feim als
nostres usuaris. El 90 per cent dels clients valoren els nostres
serveis amb la qualificació de "bo" o "molt bo", per la qual cosa
entenem que oferim globalment un servei de qualitat. En els
únics paràmetres que consideram que no hem assolit els
objectius marcats són els referents a cabines en les vies
públiques, ja que és una planta exposada a les manipulacions
vandàliques d'algunes persones que no sols en distorsionen la
qualitat, sinó que causen un greu perjudici al servei públic que
intentam prestar. Encara que això no és un consol, passa a totes
les ciutats del món. D'altra banda, tant l'atenció del servei del
003, el d'avaries, el funcionament de les línies, la transparència
en la facturació, en definitiva, el conjunt de serveis, fa que cada
cop els clients ens valorin millor.

-Nosaltres tenim l'orgull de poder afirmar que som l'empresa
privada que més inverteix a les Illes. El volum inversor material
de Telefònica durant l'any 1994 va ser de 9.000 milions de
pessetes, quantitat que augmentà fins als 15.000 milions el
1995. A finals de juny d'aquest any ja n'hem invertit 13.600 i
les previsions són d'arribar als 20.000 milions.

-En quina situació es troba actualment la digitalització de la
planta telefònica?

-Amb el volum inversor que li he exposat abans acabarem l'any
essent la província espanyola amb la planta de major nivell de
digitalització, el 92 per cent de les línies. D'altra banda, el cent
per cent dels nostres clients podran rebre, entre d'altres serveis,
la facturació detallada i serem una de les poques províncies en
assolir aquesta fita. Aquests objectius s'han aconseguit després
de dedicar-hi grans esforços, ja que en dos anys hem
modernitzat tota la xarxa de línies de les Illes. Pensi, de forma
simbòlica, que a més a més hem fet un vestit nou a l'arxipèlag
sense treure-li el vell i procurant alterar el servei el mínim
possible, aspecte que consider que estam aconseguint.

-De quines dades disposa sobre la percepció per part dels
clients els serveis que presta Telefònica?

-A març d'aquest any, en la valoració mitjana de tots els serveis,
el 89,4 per cent dels nostres clients qualificava el funcionament
de les instal·lacions de "bo" o "molt bo", mentre que el 8,3 per
cent considera que el servei prestat és "regular" i ens proposa
solucions per millorar -que naturalment intentam satisfer, ja que
aquest és el nostre objectiu fonamental en efectuar les
enquestes- i el 2 per cent dels nostres clients considera, per
diferents motius, que la nostra qualitat no el satisfà. Aquesta

-Con funcionen els estàndards de qualitat de Telefònica a
Balears?
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xifra, malgrat esser petita, representa per a nosaltres un
incentiu, perquè no hem de parar fins que tots els nostres
clients es trobin satisfets.

-L'ús cada vegada més intens de les noves tecnologies de la
informació, no implica el perill d'arrihar a la supressió o a
la limitació del contacte entre persones?

-Si jo no fos un professional de les telecomunicacions em
faria una mica de por pensar que l'home cada cop es
relacionarà menys directament. No obstant això, ara ens
trobam en una situació semblant a la que degué existir en
plena revolució industrial, que modificà els usos i costums
de la gent de finals del segle passat i baratà totalment el
model de civilització imperant fins llavors. Per això crec que
hem d'esser optimistes. És un fet que la utilització de les
tecnologies de la informació serveix, per un costat, per reduir
les distàncies, eliminant les fronteres del món i facilitant la
relació entre les persones sense necessitat de desplaçar-se i,
com a conseqüència d'això, no relacionar-se directament. És
a dir, que canviarem, sens dubte, els nostres hàbits de relació
i, a causa d'això, els nostres usos i costums. També aquí s'ha
de considerar la importància que per a l'eficiència de
l'activitat productiva té l'ús de les telecomunicacions i
l'efecte positiu que sens dubte s'hauria de generar en el nivell
de vida de les persones.

CANVIS PREVISTOS

-Quins grans canvis pot implicar la utilització massiva de les
telecomunicacions en la vida quotidiana dels ciutadans?

-Com un dels múltiples exemples possibles, crec que el fet
que gran part de la gent s'habituï a fer feina des de la seva
pròpia casa mitjançant el teletreball implicarà profundes
modificacions en relació als hàbits actuals. Per exemple,
minvarà la utilització de l'automòbil, -així la necessitat
d'ampliar la xarxa viària serà menor- i, com a conseqüència
d'això, es consumirà menys carburant, per la qual cosa el medi
ambient podrà preservar-se millor. El més important és que
disposarem de moltes més hores que ara per dedicar a l'oci, en
bona part gràcies a l'estalvi en la quantitat dels nostres
desplaçaments.

l'ésser humà. En el cas de la veu i de l'oïda, ja fa prop de cent
anys que es fa, i també s'ha aconseguit transmete imatges. Ara
sols manca transmetre les sensacions de l'olfacte i del tacte.

Amb la realitat virtual podem dir que s'ha aconseguit transmetre
la resta dels sentits. Però també crec que quan la transmissió
dels cinc sentits sigui un fet corrent llavors serà el moment en
què podrem dir que hem aïllat l'ésser humà. I això pot ser
preocupant, però no dubto que hom tendrá prou intel·ligència
per millorar sols les coses que puguin ser més bones per a la
societat, tot preservant sempre l'essència de la persona.

-L'aplicació de les noves tecnologies ens aboca, per tant, a un
altre model de civilització...

-Previsiblement, les relacions interpersonals seran més
limitades, o com a mínim, els usos i costum seran diferents.
L'exemple de la telemedicina que exposava abans serveix
d'aproximació sobre com serà el món de la revolució de l'era de
la informàtica i les telecomunicacions, ja que no hi haurà un
contacte tan directe entre metge i pacient, però al capdavall el
que realment importa és l'eficàcia i aquesta serà, sens dubte,
major. En el cas de la telemedicina, els grans especialistes
podran atendre tots els pacients, mentre que ara els malalts
s'han de desplaçar als despatxos professionals. Què és millor, el
món d'ara o el que vendrà? El que sí sé és que serà un món
diferent.

-Com afronta el futur la companyia Telefònica?

-Sobre aquest tema, el nostre president diu que nosaltres hem
evolucionat de ser els únics a ser els millors. I després afegeix
que per a ser els millors hem de fer el que la societat i els
clients demanen millor que els nostres competidors. Aquest és
el gran repte que per sort tenim els professionals de la
companyia.

-Està preparada Telefònica per afrontar el repte de la
competència?

-Fins on poden arribar les investigacions sobre les
telecomunicacions? -Per a nosaltres, com més competència millor. Per tant, no ens

espanta. És més, volem competència, ja que ens estimula i fa
que ens esforcem més a ser eficaços. Estam orgullosos del
nostre passat, ens sentim tranquils i il·lusionats amb el present i
molt optimistes amb el futur.

-Uns dels reptes de la humanitat, i especialment dels qui
investiguen la tecnologia de les telecomunicacions, és arribar al
punt de poder transmetre les sensacions dels cinc sentits de
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vista pari amb Eva i Miquel. Ella diu que Jürgen també
hi hauria volgut esser, però es troba justament a Alema-
nya, per veure uns clients. Així que no té sentit fer una
biografia individual de ningú. I cal dir que alguns dels
comentaris presentats no els va fer Eva, sinó el seu

gendre Miquel, però Eva hi estava d'acord i els feia
seus.

La seu de Crecoco és una antiga casa mallorquina molt
ben restaurada i amb espais per al treball plens de llum,
clars i amples, sense cap concessió al Kitsch, però que
no confon modernitat amb despersonalització.
El seu món de la informàtica és un món humà, al qual
els ordinadors són instruments, els tenen com un fuster
o un ferrer té les seves eines a casa. Crecoco no és ni
més ni menys que un taller de comunicació, segurament
el millor i amb més recursos humans de Mallorca i un

dels més complets i "rics" d'Europa, si se sap entendre el
concepte "riquesa" com una cosa diferent a l'acumulació
de doblers o béns materials.

Enfora de Palma
i prop del món

un símbol per a un institut de la Conselleria. Es va acceptar i ens
varen demanar pressupost per a un segon institut. El vàrem fer i
mai no ens varen contestar, però ja hi ha tres símbols més al carrer
que són pràcticament iguals però amb petites modificacions. Això
ens disgusta Ja que vàrem fer el primer projecte bastant barat per
introduir-nos i mostrar la nostra bona voluntat.
Crec que en alguns casos manca professionalitat i a més a més
algunes empreses espanyoles tenen una moral de pagament molt
dolenta.

-Què vol dir "moral", els terminis?, que paguen tard o malament?
-Amb els terminis retardats encara s'hi pot viure, però la moral és
una altra cosa. Eeim un pressupost, l'accepten i després, quan hem
fet el projecte comencen a discutir el que val.

-D'alguna manera estan especialitzats en qualque tipus de
productes?
-Els sectors en els quals tenim més experiència són els de la
indústria farmacèutica, alimentació i begudes. A Alemanya també
vàrem treballar per a institucions de l'Estat, però això no significa
que estiguem limitats o que no puguem fer disseny per a qualsevol
tipus de projectes. De fet també tenim un client que és un petit
hotel del port de Sóller.

Entrevista a Eva Bucher

per Joana Maria Roque

imatge i altres intangibles en els quals també s'hi poden
incloure conceptes com ètica, responsabilitat,
professionalitat i sentit comú.
Crecoco i la seva filial Fora-Vila són empreses fami-
liars, constituïdes per Jürgen i Eva Bucher, la seva filla
Janine i el seu gendre Miquel Capó. Quan feim l'entre¬

L'empresa Crecoco té la seu a Biniaraix, més enllà de
Sóller. I, segons es miri es troba més a prop de Berlín que
de Palma. Es un projecte i una realitat de comunicació "a
través de les ones" que fa que les distàncies físiques no
siguin, en realitat, importants. Per als seus responsables, el
més important és la creativitat, la imaginació, el disseny, la

-Com va néixer l'empresa Crecoco?

-Bé, va ser quan el meu marit Jürgen Bucher i jo vàrem decidir
venir a viure a Mallorca l'any 1988. En principi
era una empresa d'identitat corporativa, i a
conseqüència d'això, l'any 1989 vàrem fundar una
altra unitat de negoci, l'empresa Fora-Vila que es
dedica al disseny. El tercer front, per dir-ho
d'alguna manera, són els projéctes multimedia i,
en concret per a Internet.

-Aquesta empresa es va fundar des de no res?

-No, el meu marit i jo ja havíem treballat abans a
Alemanya i teníem un client important, una
empresa de begudes -Berentzen Gruppe- que és la
més important d'Alemanya en el seu sector, i
alguns contactes més.
Cal dir que després la nostra empresa va créixer i
es va consolidar. I, ara per ara també la
constitueixen la nostra filla Janine Bucher i el
nostre gendre Miquel Capó. A més a més, hi
treballen devers dotze persones més.

ELS CLIENTS MÉS IMPORTANTS

-Anem per parts, quins són els seus clients més
importants?
-Berentzen Gruppe, que és una empresa de
begudes alcohòliques i no-alcohòliques alemanya,
una empresa neofaiTnacèutica de Portugal...
També tenim altres clients com Alphapark, del
grup d'empreses Botta amb seu a Leipzig que
bàsicament es dedica a projectes de franquícia
composats per bar, billar i restaurant o una
empresa de conserves, Hengstenerg.
-/ aquí, a Espanya?
-Hem treballat amb la cadena de perfumeries La
Central i amb la Conselleria d'Agricultura, però en
el darrer cas l'experiència no va ser molt positiva.
-Per quins motius?

-Bé, no sé com dir-ho. Nosaltres vàrem dissenyar

IMATGE CORPORATIVA

-Com entenen això que s'anomena "imatge corporativa"?, què
s'ha de menester per tenir-la?
-Hi ha d'haver una sèrie de motius creatius bàsics per identificar
un producte o empresa i s'ha de saber emprar el llenguatge
simbòlic. Li posaré un exemple: el de l'empresa neofarmacèutica
de Portugal que és un dels nostres principals clients.
Abans tenien molts de productes, molts de tipus de medicaments i
nosaltres vàrem elaborar una sistemàtica estricta, clara i fàcil
d'identificar-los que era i continua essent el quadrat. A partir
d'aquí vàrem elaborar diferents imatges per a distints tipus de
medicaments o malalties. I avui en dia, a qualsevol revista
mèdica, tot d'una es pot reconèixer el producte. No hi ha la
dispersió anterior, però a la vegada hi ha elements diferencials. No
es tracta sols de fer una imatge i col·locar-la per tot arreu, sinó
també de marcar "matisos" o elements diferencials.
Per altra part, també hem estudiat una a una les etiquetes, disseny
de botelles i presentació dels productes de l'empresa de begudes
alemanya, dins unes línies generals. Per exemple, per a
l'aiguardent vàrem dissenyar un "vaixell", que és una imatge
d'aventura, rudesa... i per a altres hi ha fruites, però les botelles
són sempre bones de conèixer.
De totes maneres tot això és molt més complex. També hi entren
en joc conceptes com la comunicació interna a les empreses, fer
que els empleats se sentin motivats i tenir en compte conceptes
tan importants per al món actual com puguin ser l'ecologia o el
reciclatge.
-Com es donen a conèixer?, com fan l'autopromoció o publicitat?
-Fins ara no hem fet molta promoció. Ens hem donat a conèixer a
través de suggerències o recomanacions d'altres.clients. A més a
més els projectes que ens encarreguen els cliens que ja tenim són
més que suficients, la qual cosa no vol dir que no ens agradàs fer
nous projectes de disseny.
-O sigui, les empreses amb les quals vostès treballen no es limiten
a fer-los un encàrrec, sinó que hi ha un contacte constant.

-Clar que sí. No basta dissenyar una botella o una marca, també
cal fer-ne un seguiment. La identitat global de les empreses és
molt important per donar-les a conèixer, però no és tot. Cal fer
renovacions o modificacions constants.
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SITUACIÓ GEOGRÀFICA I RELACIONS

-No els suposa cap inconvenient la seva ubicació
geogràfica: un poble a un entorn admirable, però mal
comunicat, d'una illa del Mediterrani?

-Tots els nostres clients saben que treballam a Mallorca i ho
troben ben normal i factible. En bona part la nostra força és
treballar amb mentalitat alemanya des de Mallorca. Pens
que som bons per treballar amb alemanys que volen fer
coses a Espanya i també a l'enrevés.
-Però la manca de contacte personal en certa manera no

pot ser un entrebanc per a la seva feina?
-No ho és ja que sovint viatjam a Alemanya i ens hi
quedam dos o tres dies. A més a més, estam en contacte
amb els nostres clients per telèfon o via correu electrònic.
Els nostres clients sempre han acceptat que no vivim a
Alemanya i sovint ni tan sols cal que ens desplacem per
lliurar el treball o els projectes. Els enviam per via
electrònica o van directament a l'empresa editora.

LES DIMENSIONS JUSTES

-Han pensat a estendre's a altres països d'Europa?
-No tenim intenció de fer delegacions a cap altre lloc del
món. I per altra part, també hem decidit que no volem
augmentar el nombre de persones que treballen per a
nosaltres. Això, en certa manera, fa que limitem les
expectatives o el sòtil que nosaltres mateixos ens marcam.
La nostra filosofia ve a ser; pocs clients, però bons.
-O sigui, com a empresa creuen que ara per ara tenen les
dimensions justes?
-Exactament les justes no es pot dir mai, però sí que són,
aproximadament, les que nosaltres volem. No ens interessa
créixer massa per poder mantenir un contacte amistós i de
bona qualitat amb els nostres clients i col·laboradors. No
volem que la burocràcia ens ofegi.
-Encara que vostès ja s'hagin "situat" o, millor dit
"dimensionat", pensen que les empreses com la seva poden
ser un model de futur per a Europa?
-Es evident que sí. Aquesta és l'única manera de realitzar o dur
endavant la idea d'Europa. I també està clar que per treballar a
distància s'ha de menester professionalitat i confiança. Depèn molt
de la mentalitat de la gent, però pensam que amb el temps tot això
s'anirà consolidant.

i personalment no creim que sigui necessari o imprescindible que
estiguin tots concentrats a un mateix lloc o urbanització.
Nosaltres, amb les nostres dimensions relativament reduïdes i els
nostres col·laboradors a Àustria i altres parts, en certa forma
també formam un parc electrònic.

COMUNICACIONS FÀCILS
-O sigui, també hi ha gent que treballa per a vostès i que no viuen
a Mallorca.

-Sí. Tenim col·laboradors a Alemanya i a Àustria que varen venir
a passar una temporada aquí per conèixer-nos i conèixer la
tècnica. I estan disposats a col·laborar amb nosaltres via correu
electrònic. Ara sols han de venir molt de tant en tant.

-I quin tipus de feina solen fer aquests col·laboradors?
-Feina especialitzada. Per exemple un catedràtic d'Àustria ens
proporciona consultoria tècnica sobre temes informàtics, analitza
empreses i aconsella el que han de menester en la seva xarxa
informàtica. També tenim contactes amb empreses publicitàries o
de producció.

PARC BIT

-El Govern balear té el projecte de construir un parc BIT...
-Sí i, de fet, l'única empresa que figura en els fulletons de
promoció com a exemple d'empresa innovadora de les Balears
som nosaltres.

-Però, creuen que la idea és bona?

-Aquest és un tema bastant delicat. I hem de començar per dir que
agraïm molt la col·laboració del seu promotor, Andreu Font, que
va inaugurar la nostra empresa. Tant ell com Telefònica ens varen
donar suport a l'hora d'instal·lar la xarxa de comunicacions i això
ens va permetre avançar respecte dels terminis prevists en
principi. A més a més, tal com hem dit abans, ens varen promo-
cionar a través d'uns fulletons, però el tema del Parc BIT és una
altra cosa.

La idea d'empreses com la nostra és la de faldea global": poder-
se comunicar amb qualsevol part del món a qualsevol hora del dia

DISSENY

-Però el disseny es fa a Mallorca?
-En general sí. En total de les setze persones que treballen aquí
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vuit són dissenyadors. Així mateix hi ha una al·lota que treballa a
un poble proper a la seu del nostre client més gran d'Alemanya
que ens permet millorar les nostres relacions o contactes.
-I les persones que no "dissenyen” a Mallorca, què fan?
-Es dediquen a "Consulting" o contacte amb els clients.
-Com els fitxen?, quins són els requisits mínims per formar part de
la seva empresa?
-Han de tenir una bona formació com a dissenyadors. I han de
parlar mallorquí i castellà i procurar parlar alemany. De fet tots
van a classe d'alemany.

-Però, vaja, quins estudis o coneixements previs solen tenir?
-Tres dels dissenyadors que treballen amb nosaltres han estudiat a
l'Escola d'Arts i Oficis de Palma i la resta també tenen una

formació, per dir-ho d'alguna manera "clàssica" o bàsica del que
és el disseny. En general han de saber treballar "a mà" o fer un
esbós ràpidament. Un dissenyador, per exemple, fa un text i tot
d'una veus si en sap o no per qüestions com la distància entre les
lletres o la presentació.

LA INFORMÀTICA COM A EINA

-O sigui, vostès no cerquen tècnics en informàtica, sinó persones
que la saben utilitzar com a eina.
-Exacte. Per a nosaltres la informàtica no és una finalitat en si
mateixa, és un mitjà per facilitar el treball i fer-lo més ràpid,
encara que, a vegades se la vulgui utilitzar com un concepte buit.
Els ordinadors, les computadores, són màquines en mans de
persones que saben fer una cosa o altra. Bàsicament volem que els
que treballen amb nosaltres sàpiguen dissenyar una pàgina, una
presentació, un anunci. I així es formen els aprenents. Per
exemple, durant quatre setmanes un d'ells va haver de dissenyar
lletres i després recórrer a la tècnica informàtica. No és una bona
tarja de presentació per a nosaltres que ens diguin que sols
entenem d'ordinadors.

-De totes maneres, en alguns cercles "artístics” encara hi ha una
certa prevenció respecte a la informàtica. Se la presenta com una
mena de degradació o engany.

-Es que són mons diferents i no competitius, ni tampoc incompati-
bles. No crec que, per exemple, la pintura es pugui substituir per
les tècniques informàtiques, encara que pot facilitar la presentació
del catàleg de l'obra d'un artista. En realitat és com un nou mitjà
de comunicació, però com hem dit abans no és lògic entendre que
és una finalitat en si mateix. Ara que, a la vegada, els que ja tenen
coneixements de disseny o d'imatge no haurien de tenir por a les
noves tecnologies.

INTERNETOrganitza:

Centre Europeu
d'Empreses Innovadores. Balears

Llum verda a les idees

-De fet, donar-se a conèixer és una de les utilitats d'Internet. De
quina manera Vutilitzen vostès?
-Per exemple, l'empresa de begudes de la qual parlàvem abans,
"Berentzen Gmppe" fa dos anys que va entrar a la borsa i llavors
vàrem començar a posar tota la informació d'aquesta empresa a
Internet. Oferim informació sobre la memòria anual del negoci,
estructura, filosofia d'empresa, productes, etcètera. També
s'ofereix la possibilitat que els usuaris d'Internet puguin escriure
cartes o petits comentaris i fins i tot fer comandes mitjançant el
correu electrònic. I cada quatre setmanes s' hi introdueixen
modificacions.

-Però, en conjunt, com ho ha de fer una empresa per entrar a
Internet?

-Se signa un contracte amb un proveïdor d'accés que té un

Mestre Antoni Torrandeli, 72B . 07300 Inca . Balears
Telèfon; 88 15 16 . Fax; 88 18 45 . E-mail: ceeib@bitel.es

Col·laboren:

• Conselleria d'Agricultura, Comerç i Indústria
• Conselleria de Treball i Formació
• Conselleria de Presidència

Comissió Interdepartamental de la Dona

Amb el suport de:

COMSStó EUROPEA GOVERN BALEAR
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servidor amb una connexió permanent i concedeix un "password"
al client que a través del modem ja pot entrar a Internet. En
concret nosaltres estam connectats amb MEDUSA que té la seu a
Madrid i és qui ens dóna accés a través del nostre "password".
-/ per donarse a conèixer?
-En resum, el que s'ha de menester són els dissenyadors que fan el
projecte, el servidor i l'equipament tècnic adequat.
-Potser convendría aclarir aquest concepte del que és un servidor
d'Internet.

-Internet és com una gran revista electrònica i els servidors són
com els editors que tenen pàgines electròniques i les venen o
posen a disposició dels clients.
-Per tant, vostès paguen a MEDUSA -una empresa- per estar
connectats.

-Pagam una quantitat per establir la
connexió i unes quotes mensuals que són
costos baixos de telèfon. Per a nosaltres és
molt important tenir possibilitats de
comunicar amb els nostres clients via
correu electrònic o Internet i també ho és
oferir els productes dels nostres clients
mitjançant la mateixa xarxa electrònica.
-I vostès, quins serveis concrets donen als
clients?

-Feim el disseny de les pàgines i, si cal, els
donam l'equipament tècnic. No és tan fàcil
saber dissenyar pàgines per a Internet.
Abans hem vist el disseny de les pàgines
que vàrem introduir per a l'empresa
alemanya de begudes de la qual parlàvem.
Crecoco, la nostra empresa, també hi té
una revista que anomenam Blau. Hi hem
posat imatges de la platja de Sóller, que ens
encanta, d'alguns personatges coneguts,
fotografies de Pere Colom, una explicació
sobre qui som i què feim. La gent ens pot
conèixer i es pot posar en contacte amb
nosaltres a través d'Internet.

ÈTICA I NOVES TECNOLOGIES

-Imagín que el fotògrafque vostès han
introduït a la seva pàgina ho sap, però
també es poden donar casos d'una certa
manipulació o utilització d'imatges i textos
sense autorització dels autors. Es un dels
debats oberts ara per ara a Internet.
-El respecte per l'obra dels artistes és una
qüestió ètica. I en el món d'Internet el punt
clau d'aquesta ètica és el servidor que ha de
tenir molt clar el respecte pels usuaris i per
això mateix impedir que qualsevol beneit
posi beneitures a la xarxa. Per altra part,
també pot passar que es manipulin imatges
o símbols fora del context d'Internet i això
és una qüestió de defensa dels drets d'autor.
-A part de beneitures, també s'ha parlat de
temes més greus com, per exemple, la
pornografia infantil. Creuen que hi hauria
d'haver una certa regulació?

-L'avantatge d'Internet és que és

supraestatal i la comunicació no es pot prohibir. Per exemple, el
servidor d'ETA és a Suïssa, ja que aquest Estat pensa que és un
grup polític que no s'ha de prohibir. Per això el servidor és l'únic
que pot dir, per exemple "les teves pàgines són de pornografia i no
les acceptaré". És un camp en creixement molt lligat al
comportament dels usuaris i dels servidors.
-També hi ha l'altra cara de la moneda. Per exemple contes o
novel·les que es fan amb moltes col·laboracions, partides
d'escacs...

-I quadres. Ara mateix hi ha un pintor que ha començat un quadre
amb la idea que altres el vagin completant. També hi ha qui
ofereix dissenys per a samarretes. El problema és saber separar
aquesta part d'ètica o diversió, de l'econòmica. No confondre els
conceptes.
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-Quins objectius té Art Bit i per qué es va instal·lar a Mallor-
ca, en el futur parc telemàtic?
-Som la primera empresa que ha arribat al parc i ja teníem
contactes amb la Universitat, amb el Departament
d'informàtica, i ens cridaren, fa un any, del Govern perquè
dins l'estratègia bit ells s'estaven plantejant duu al parc
empreses de noves tecnologies. Empreses que, d'alguna
manera, començassin a demostrar com es podia impulsar aquí
aquesta estratègia. L'any passat, en una sèrie de reunions, es
va plantejar la idea de crear una empresa d'integració de
sistemes de temps real. És a dir, que treballa amb actors
virtuals i, a la vegada orientada a la integració de sistemes a
les xarxes, bàsicament Internet i Intranet, que tenguessin, per
una banda la possibilitat de creació i difusió per exemple per a
la televisió i d'altra per a les xarxes. El mercat més important
és a la creació de continguts per a les xarxes interactives.
-Com està estructurada la seva activitat en aquest camp?
-Nosaltres tenim quatre empreses. La empresa matriu que és
"Comunicación Integral", una d'efectes especials per a
televisió, després tenim una altra empresa que es diu Postdata
i que fa efectes de postproducció, ara treballam en la darrera
pel·lícula de Schwarzennegger amb una empresa de Los
Angeles i hem fet altres efectes especials. Aquesta és una part,

després l'empresa matriu ha desenvolupat un programa, que
es diu "Jaleo" que el que fa és compondre imatges per fer
efectes especials per a televisió, és un editor-compositor
d'imatges. Una vegada haguérem exposat al Govern el que
fèiem, es decidí constituir aquesta empresa. L'empresa té
una participació majoritària per part del nostre grup,
"Comunicación Integral" i després el Govern i Telefònica.
La idea és implantar aquí aquests serveis i, a la vegada,
tenir un centre de producció de tal forma que es puguin ja
aquí produir continguts, tant per als mercats tradicionals
com per a les xarxes interactives.
Nosaltres volíem tenir un espai on instal·lar aquestes
tecnologies i el Govern tractava de desenvolupar
aplicacions telemàtiques.
-Només fan efectes especials?
-Bàsicament el que feim és crear eines per fer continguts
audiovisuals. El que passa és que a Art Bit estam més
orientats cap a agafar diferents peces de software i
hardware i integrar-les a sistemes complexos i posar-les en
altres proveïdors de continguts com televisions i altres
empreses. Treballam en dues àrees. Una és el mercat
"broadcast", aquí s'inclouria el tema dels escenaris virtuals i
d'actors virtuals i la combinació d'ambdós. Utilitzam actors
virtuals en el típic programa infantil de dissabte matí, per
exemple a TV3 hi ha una programa amb un Grouxo Marx
virtual.

José Martín és el president de l'empresa Art Bit, la
primera que s'ha instal·lat en el parc telemàtic o en el

futur parc. La seva empresa treballa per oferir pro-
grames per a efectes especials en realitat virtual, però

amb temps real. Pensa que estam a les portes d'una
gran revolució digital. Es va cap a la integració dels
media en suport informàtic. No dubta a afirmar que

"els media són bits". Àtoms i bits, aquí està l'assump-
te, en això de substituir àtoms per bits i en la seva

transmissió està José Martín. En el futur hi haurà en

forma digital, el que ara és un diari, llibres, discos,
audio, és a dir, tots els media. Martín treballa ara en

la confecció de programes de teleformació i en el
camp de la "Intranet", un sistema menys nebulós que

la Internet amb aplicacions a l'empresa. No se'l pot
acusar de visionari quan parla de la televisió interac-
tiva i diu que el futur és en "omplir" les grans xarxes

informàtiques de continguts.

efectes, mentre que aquí són immediats. L'ordinador genera la
imatge en temp real i els actors mouen els sensors en temps
real i la composició també. Hi ha un treball de preproducció
d'elaboraciò del model, de l'actor virtual o de l'escenari, però
el moviment es capta immediatament. Una pel·lícula com"Toy
Story" no és en temps real. Ara feim un programa pilot
d'economia. Hi ha un escenari virtual amb gràfics de "tartes" i
hi ha un presentador que explica la borsa. O un altre de
tecnologia.
-L'home del temps també es fa així?
-Sí, també. El roden a un escenari buit i blau i fordinador
genera la bolla del món, la pantalla on hi ha els núvols. Tot
està modelat per l'ordinador. Hi ha un altra cosa que fa
l'empresa de Tumer, "Cartoon NetWork", hi ha un programa
només amb actors virtuals i utilitza una tecnologia com la
nostra. Un altra aplicació és treballar amb xarxes privades. És
a dir, tu crees un servei al qual es pot accedir des de distintes
sucursals. Treballam en un projecte, amb el Govern i algunes
empreses, que és un programa de teleformació. Hi ha una
tendència a la utilització de les xarxes i s'ha de posar el
contingut a un servidor perquè els alumnes segueixin els
cursos. A una unitat didàctica pots tenir vídeo, audio, text, un
mòdul d'avaluació, tot contingut a una nova unitat didàctica
orientada a la xarxa on l'ensenyament presencial és important,
però no imprescindible en el procés de formació. Hi ha una
idea que ha desenvolupat la Unió Europea, la Life Long
Leaving (LLL) on, precisament el que es pretén és que els
processos de formació siguin permanents. Això té altres
aplicacions.

-Quines són a la indústria?

-Per exemple, una cadena hotelera que necessita introduir un
nou mòdul de formació ha de concentrar, per exemple tots els
recepcionistes a un lloc determinat, i això pot costar molts de
doblers, mentre que amb aquest tipus de formació, distribuïda,
no han de viatjar, poden fer la formació en el lloc de treball.
Endemés, el curs es pot adaptar als alumnes i l'alumne es pot
reciclar. Nosaltres definim el sistema de contingut i ho
implementam a una xarxa, a partir de la qual una empresa pot
crear els seus propis continguts. Moltes grans companyies
internacionals defineixen els seus sistemes d'informació i de
formació i d'informació al públic a partir d'aquestes xarxes
Intranet.

Tots els
media
són bits

Entrevista a José Martín

per Antoni Oliver

INTRANET CONTRA INTERNET

-Quina diferència hi ha amb Internet?

-És la mateixa tecnologia. Internet es representa
mena de núvol, una nebulosa, perquè ningú no sap com està
organitzada. Una Intranet és una xarxa pròpia d'una empresa

com una

REALITAT VIRTUAL
José Martín va néixer a Las Palmas de Gran Canària

l'any 1952. Es va llicenciar en Sociologia per la Universitat
Complutense de Madrid. Després de treballar en una

empresa d'investigació de mercats es va introduir en el
sector audiovisual, concretament en la producció de vídeo.
Més endavant va entrar professionalment a la producció de
vídeo per ordinador a una empresa de programes per a
aquest sector. Ara és el presidente d'Art Bit, empresa que
treballa amb la realitat virtual per a efectes especials de
televisió, però especialitzada amb temps real. Art Bit està
també instal·lada a Canàries i a Madrid.

-Són els efectes de "Forrest Gump" o "Parc Juràssic"?
-Sí, però aquests efectes especials no estan fets en temps
real. La diferència entre el temps real i el que està en
postproducció és que en el temps real l'ordinador produeix
les imatges a la vegada que un senyor actua o que el
càmera fa un moviment, això ho feim a Art Bit. A Postdata,
una de les altres empreses, feim aplicacions com les de
"Forrest Gump" o "Parc Juràssic". En aquest cas es roden
les imatges amb una càmera de cinema i es composen les
imatges amb efectes que estan fets a l'ordinador. Es roda
primer i es fa una postproducció. A una pel·lícula com
"Forrest Gump" tal vegada es torbaren un any a fer els
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on es connecten els terminals, però està ordenada, no és
d'accés lliure. Tu has de tenir un password, dins el caos és una
primera aproximació a l'ordre, ja se sap quants usuaris té, com
estan connectats amb el servidor i se sap com s'ha d'entrar-hi.
En definitiva, seria l'Intemet, però dins l'empresa amb uns
elements diferencials, per exemple, no tothom hi pot navegar i
està més orientada a donar serveis i no informació. A la
Internet hi pot entrar qualsevol si es dóna d'alta i a Intranet no.
Els servidors que no són d'accés lliure són en general xarxes
d'Intranet. Els ingressos de venda de sistema d'Intranet i
Internet creixen més que exponencialment. El que passa
és que la Internet no és molt útil per a les empreses,
perqué en esser un sistema obert i públic s'accedeix per
una xarxa no optimitzada per a les seves necessitats. Els
accessos són molt lents, no s'hi poden transmetre imatges
complexes, perquè es torba molt. A una xarxa pròpia pots
controlar l'ample de banda de les comunicacions. Les
grans companyies veuen en Intranet un entorn estàndard
de comunicacions per distribuir serveis i per comunicar-
se amb els seus clients. La nostra hipòtesis és que la
tecnologia en temps real i la tecnologia de xarxes
interactiva convergiran en molt poc temps, d'aquí dos o
tres anys, i ja hi ha experiències, hi haurà realitat virtual
que es podrà fixar a una pàgina d'Intemet, però que es
podrà moure, és a dir, que serà interactiva. En lloc de
tenir només text es podrà tenir un objecte tridimensional
que es podrà modificar. La convergència d'aquestes dues
tecnologies, finalment, permet aplicacions com la
televisió interactiva en la qual es tendrá el que es diu
televisió intel·ligent. Serà una mescla entre televisió i
ordinador. Hi ha dues tendències que el gurú de tota
aquesta història, Nicolás Negroponte, apunta i que
marquen la revolució telemática del final de segle. D'una
banda la digitalització. El món passarà d'esser analògic a
digital, la imatge, el text i l'audio seran digitals, tot
s'escriu en zero i u, tots els media són bits. Endemés això
s'integra a una xarxa, i això configura una tendència.
Però també s'integra la imatge i el so, la interacció. Hi ha
un procés d'integració dels mitjans però també de les
tecnologies. També es pot posar el CD Rom directament
a l'ordinador, a la fi, en les cases d'aquest final de segle
hi haurà un sistema que serà ordinador, televisor i equip
de música, tot junt, ja hi ha alguns equips d'aquests. Això
seria la integració dels components i connectats a un
sistema de transmissió interactiu o d'informació, tenim
uns sistemes globals en els quals circulen bits, que són
unitats d'informació i no importa l'activitat que tenguin,
si vídeo o audio. La culminació de tot això és que el
canal és tan potent i la tecnologia posa a disposició dels
usuaris tal capacitat de poder rebre informació que no hi
ha suficients continguts. El gran problema és que la
demanda de creació de contingut supera absolutament l'oferta.
La hipòtesi que es maneja és que, precisament, el gran negoci
és la creació de continguts.
-Vostès han vist el negoci?
-Bé, per exemple si fas un curs de teleformació no només vens
en el mercat insular, vens en el mercat internacional, una

vegada que poses el curs a la xarxa, no hi ha cap limitació, el
mercat passa de sis milions d'habitants, per exemple, a cents
de milions. Ara treballam en un projecte de teleformació.
-Com es definiria la telemática?
-Seria la transmissió d'unitats d'informació mitjançant una
xarxa i el bit és la unitat bàsica, binària, en la qual tot es pot
representar.

-Quins objectius té un parc telemàtic?
-Jo puc parlar del que jo opin d'això. No sé quines polítiques
pensa duu el Govern. A mi em sembla que un parc telemàtic té
sentit en la mesura que es donen algunes condicions. Una
d'elles és que, realment, sigui telemàtic, és a dir, que
existeixin possibilitats de transmissió. La Internet no és un
negoci perquè les xarxes no són suficientment amples. Encara
les xarxes no són massa amples. Realment hi ha d'haver una
canonada suficientment ampla perquè a qualsevol li sigui

igual esser aquí o a Nova York, això és bàsic, que hi hagi una
sortida al sistema de comunicacions globals ampla. Aquí s'ha
de veure un entorn agradable i meravellós, atractiu, però que
no tengui la necessitat d'estar a una altra banda, és a dir, ben
connectat. Una estratègia seria la que ja he dit, la creació de
continguts per a les xarxes telemàtiques. Per què? Perquè tenir
accés a un mercat de mils de milions és molt millor que tenir-
ne a un de quaranta milions d'espanyols. Endemés hi ha un
altre aspecte. La necessitat d'una Internet en espanyol, que és
un mercat potencial de quatre-cents milions de persones.

Tal vegada en un futur hi hagi tres xarxes: en anglès, espanyol
i xinès, per exemple.
-Com s'imagina vostè el Parc BIT?
-No sé si amb molts o pocs habitatges, a mi m'és igual, encara
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es necessiten empreses que implantin l'ordinador, sinó
empreses petites on el valor fonamental sigui el coneixement,
són empreses de coneixement. La integració del valor artístic
d'un dissenyador gràfic amb el d'un enginyer. En el Parc BIT
s'haurien d'aportar continguts culturals, educatius, científics i
econòmics per a un mercat que és global.
-Això quina incidència econòmica pot tenir, com es lliga amb
l'economia?

-Jo puc dir per on van les xifres a un nivell global. No sé el
que podrien produir cent empreses d'aquí deu anys. Les
estimacions, per exemple, en el marc d'eines de software, és
que l'any dos mil s'hauran venut cinc-cents milions de dòlars.
En aplicacions d'audio i vídeo, altres cinc-cents milions de
dòlars. Només en "eines" hi ha un mercat de quatre mil
milions de dòlar d'aquí a l'any 2000, només en "soft", és a dir,
en programes per a la xarxa.

-/ la incidència econòmica a nivell local?

-La possibilitat de tenir aquí a prop empreses que
desenvolupin continguts i la possibilitat que desenvolupin
eines de treball, per exemple a la indústria hotelera li va molt
bé. Aquesta indústria, per definició és una indústria distribuïda
i la telemática li va molt bé. La telemática entrarà a l'àrea de

gestió i de serveis, de continguts dins l'habitació. Tu vas a un
hotel d'EEUU i tens una televisió interactiva, pots comprar,
fer una reserva a un restaurant, jugar, veure una pel·lícula. La
indústria hotelera s'haurà de reconvertir en una empresa de
distribució de continguts. El que aquí hi hagi aquestes
empreses va bé perquè poden subministrar serveis als hotelers
i amb un suport tecnològic important. D'altra banda també és
positiu per a totes les empreses de serveis a nivell local, la
bancària, etc. Telebanca, teletreballs, telemedicina, ja hi ha
coses que es desenvolupen en aquest sentit i el futur va per
aquí.

que consider que a un pare telemátic no hi ha per qué haver-hi
habitatges, només petits centres de treball amb empreses de no
més de vuit o deu persones, vingudes de totes les bandes
d'Espanya i del món, per desenvolupar eines i continguts per a
les xarxes. No sé si en cinc o deu anys, però tothom crearà
continguts per a les xarxes. La Internet és un mitja de
comunicació interactiu, el primer va esser el telèfon. El famós
model del canal canvia absolutament perquè la
retroalimentació és en temps real. Endemés és lliure, té la
capacitat de créixer de forma autónoma, ningú no comanda la
Internet. No es pot, perqué Internet está dissenyada com una
xarxa lliure, la primera idea era crear una xarxa capaç de
reproduir-se per ella mateixa en cas d'una guerra nuclear. Si
tots els ordinadors del Pentàgon caiguessin, la xarxa es
reproduïa de forma autónoma per ella mateixa, allà on un PC
es pogués connectar amb un altre. La interacció i aquesta
llibertat fa que Internet es representi com un núvol. La creació
de contingut per a Internet establirà un nou llenguatge de
relació entre la gent. No tot és positiu, hi ha massa "renou" a
la xarxa. Si no tens molt ciar qué vas a cercar et pots perdre. A
Estats Units hi ha empreses que t'ajuden a "navegar", que
t'orienten sobre el que vols, per exemple reserves hoteleres per
anar a Thailándia, dones l'empresa et diu quins són els
servidors.

INCIDÈNCIA ECONÒMICA

-Altres tipus de serveis?
-El que jo crec que s'ha d'instal·lar al Parc no són
multinacionals del sector informàtic amb fàbriques
d'ordinadors, sinó empreses de creació de continguts, gent de
la Universitat o joves que venguin de fora, artistes, enginyers
que treballen junts. El Silicon Valley de Califòrnia s'estableix
a partir del xip, d'aquesta petita màquina que treballa els bits,
que fa càlculs amb els bits. Ara el que és viable és treballar
directament a la unitat d'informació, crear a partir del bit. No
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La transferència universitària, una
passa decisiva per a l'autonomia
de les Illes Balears

VI Saló per a la construcció, rinteriorisme i la decoració

HABIT#T^
La Comunitat de les Illes Balears ha estat la darrera de totes a assumir el

traspàs de competències de la Universitat després que s'arribàs a un acord
econòmic de 4.500 milions de pessetes anuals, 1.600 més que el pressupost de
la UIB del passat curs 95-96. Segons el rector és el mínim necessari, però no
suficientperpal·liar l'actual dèficit infraestructura!. D'altra banda, queda pendent
el debat social sobre quina és la Universitat que volen les Illes, situada -com se
sap- a la cua de les universitats de l'Estat pel seu nombre de matrícules.

s.v.

El passat 12 de setembre s'havia d'haver signat a Madrid
l'acord de transferència de la competència universitària a la
Comunitat Autònoma de les Illes Balears, però "problemes
administratius" de darrera hora ho varen ajornar durants unes
quantes setmanes. En qualsevol cas, aquest és un acord que Vine, ho

trobaràs tot
i per a tots
els estils

s'ha torbat massa a arribar. De fet la UIB ha estat la darrera
universitat de l'Estat a passar a l'Autonomia corresponent.
S'ha posat fi, per tant, a un anacronisme que, si ho miram bé,
és un fidel reflex del camí seguit per tot el procés autonòmic.
Les Balears sempre han figurat en el darrer vagò i el tema
universitat no n'havia de ser l'excepció. S'ha arribat tard, fins
i tot amb un sospitós afegit després d'haver-se anunciat
l'acord, però com varen manifestar el president Matas i el
conseller d'Educació, Joan Flaquer, en fer conèixer la notícia,
"bo és allò que bé acaba". I l'acord signat amb el Govern
central és, segons els responsables de l'administració auto-
nòmica, prou satisfactori. Si més no, significa que el pressu-
post de la Universitat per al pròxim curs podrà ser de 4.500
milions de pessetes, 1.600 milions més que l'any passat.

El rector de la UIB, Llorenç Huguet, és de la mateixa opinió
del Govern encara que manifesta algunes reserves. Amb els
4.500 milions s'ha elevat el ratio de 250.000 pessetes per
alumne fins a les 380.000. L'increment és, en termes abso-
luts, prou important, però es relativitza quan es compara amb

Les aules de
Primària, cada
vegada més buides.

Palma de Mallorca
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la mitjana estatal que l'any passat es va situar entorn de les
360.000 pessetes. I més encara quan les liles Balears ocupen
el darrer lloc de les comunitats autònomes pel que fa al percen-
tatge d'alumnes universitaris (veure La Clau d'ONA, número
36). Segons els càlculs que va exposar qui llavors era conseller
d'Economia i encarregat de negociar en nom del Govern la
transferència, Jaume Matas, la Universitat balear hauria de
doblar els dotze mil alumnes actuals per poder parlar d'una
situació de normalitat.

mateixa manera que
es poden impulsar
nous estudis o refor-
mar els existents en

fundó de les neces-

sitats laborals pre-
sents, i sobretot tutu-
res. Fins ara la so-

cietat balear ha de-
mandat molt pocs
llocs de feina per a
universitaris en con-

tra deis criteris de

qualitat a qué teóri-
cament obliga el mer-
cat. Les estadístiques
no menten: més d'una
tercera part deis ah-
lots abandonen els
estudis un cop han
acabat l'ensenya-
ment mitjà per ocu-
par-se majoritària-
ment al sector de ser-

FALTARAN INVERSIONS

La qüestió, per tant, és aquesta: les necessitats de desenvo-
lupament que cara al futur té la Universitat, la joventut de la qual
s'ha servit massa sovint com a excusa per justificar les seves
mancances infraestructurals. Segurament, com ha recordat el
PSM, el pressupost de la UIB s'hauria de situar més a prop dels
9.000 milions que inicialment va exigir el Govern balear que no
dels 4.500 que, segons el nacionalista Pere Sampol, "són una
baixada de calçons davant Madrid". El vicerector econòmic,
Carles Manera, ha recordat que la mitjana d'alumnes per
professor és aquí molt superior a la resta d'universitats, 27
alumnes a la UIB per només 20 en el conjunt estatal, de la
mateixa manera que fan falta molts d'equipaments nous. Els
nacionalistes pensen que amb 5.000 milions ja s'haguessin
pogut cobrir les necessitats més urgents. Segons el rector,
però, "l'acord és un bon punt de partida, que dóna una resposta
a les necessitats actuals, però la Universitat del futur s'haurà de
fer amb la col·laboració del Govern i això suposarà molts de
doblers".

veis.

TRANSFORMAR
L'ESTRUCTURA
SOCIAL Llorenç Huguet,

rector de la UIB.

Aquesta és la qüestió: la transferència és una bona notícia per
començar el curs, però el problema de fons no se soluciona
només amb doblers sinó amb la definició del model universitari
i, per extensió, del model educatiu que necessita la societat
balear. La principal dificultat és transformar l'estructura social
de la població que presenta unes greus mancances culturals,
mancances que vénen sostingudes d'altra banda per un mercat
laboral que no ofereix massa bones expectatives per als estu-
diants. És el lluç que es mossega la cua: la Universitat crea
professionals frustrats per la manca de treball qualificat, mentre
que la societat necessita de la Universitat per poder dur a terme
projectes alternatius a l'actual model econòmic de les Illes. La
conclusió sembla, per tant, més que evident: la importància del
traspàs és, sobretot, de coherència davant el futur. La Univer-
sitat ha d'establir una perfecta simbiosi amb la societat.

UNA QÜESTIÓ DE RESPONSABILITAT

Des del Govern són conscients d'aquesta situació o almanco
així ho han manifestat, però asseguren que la quantitat aconse-
guida és la màxima possible i que l'acceptació de la competèn-
cia no es podia retardar més. Si fa uns mesos, en plena
campanya electoral, es va poder dir que tancar l'oferta socialis-
ta (quatre mil milions, als quals en tot cas s'hauria d'haver sumat
l'important increment de les matrícules, com ha subratllat el
socialista i exdirector provincial d'Educació, Andreu Crespí)
hagués estat una irresponsabilitat, ben bé es podia dir ara que
retardar la transferència també era una irresponsabilitat, per-
què si una cosa queda clara de tota aquesta qüestió és la
necessitat de plantejar-se el futur de la Universitat com a peça
fonamental del desenvolupament econòmic i cultural de les
Balears. I això sí que no admet cap tipus d'ajornament. Tant des
del Govern com des de la Universitat no semblen tenir cap
dubte sobre els avantatges que significa la pertinença orgànica
a la Comunitat Autònoma per contribuir, precisament, a aquest
objectiu.

UN MODEL EDUCATIU PROPI

En realitat això és el que s'espera de tot el model educatiu. La
transferència a l'autonomia ha començat pel vèrtex, és a dir, per
dalt de tot, però manca encara l'ensenyament no-universitari.
Les Illes Balears continuen essent l'única comunitat autònoma
amb llengua pròpia sense les competències educatives, la qual
cosa es perllongarà un curs més com a mínim. El traspàs s'ha
previst per al primer de gener de 1998, un horitzó que, malgrat
tot, és prou pròxim com per accelerar un necessari procés de
debat social entorn del model educatiu que precisen les Ba-
lears per fer front als seus reptes econòmic i, com és evident,
també als culturals.

UNA OPORTUNITAT QUE NO ES POT DESAPROFITAR

Malgrat els retards, el fet que la Universitat passi a ser
competència de la Comunitat Autònoma ara, el 1996, no deixa
de ser una oportunitat històrica que la societat balear no pot
desaprofitar si, com s'ha dit, vol impulsar un canvi de model
econòmic per no dependre exclusivament del monocultiu turís-
tic. La interrelació entre la Universitat i el Parc BIT, per posar
només un exemple, pot ser més intensa ara que abans, de la
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Banyalbufar, un model de
desenvolupament per a la
serra de Tramuntana

La revisió de Íes normes subsidiàries de Banyaibufar,
impuisada per ia coaiició d'independents i nacionalistes,
s 'ha presentat com un nou model que intenta compaginar la
protecció del paisatge amb el turisme. Tot un exemple de
desenvolupament econòmic sostenible que ha enfrontat
l'Ajuntament amb el multimilionari Richard Branson.

s.v.

La majoria municipal sorgida de ies darreres eleccions, una
coalició entre independents i nacionalistes, ha permès un punt
d'inflexió a la vila de Banyalbufar. L'Ajuntament ha revisat les
normes subsidiàries del terme per incorporar nous elements
restrictius i fer front d'aquesta manera a la pressió urbanística,
però alhora també ha introduït un model de desenvolupament
sostenible que ha de fer possible compaginar la conservació
del paisatge amb el turisme. En aquest sentit no hi ha dubte que
es dóna a la resta de Mallorca un bon exemple de com plantejar
el futur sobre criteris urbanístics d'estricta racionalitat.

El govern municipal ha volgut tallar d'arrel les pretensions
d'alguns inversors que volen transformar aquesta zona de la
Serra. Les normes diuen amb tota claredat que el territori no és
a la venda a qualsevol preu. Com se sap, el multimilionari
Richard Branson va comprar la possessió de Son Bunyola per
fer-hi un hotel de luxe i un conjunt residencial d'élite format per
vint-i-cinc xalets, un projecte que de fer-se representaria una
despesa de 3.500 milions de pessetes. És evident que només
l'anunci d'aquesta inversió va provocar una forta expectativa
urbanitzadora que altres inversors aprofitaren per moure peça.
Tants de doblers és una temptació difícil d'evitar i, no obstant
això, la majoria municipal ha apostat pel seny.

cosa permetrà estudiar rutes turístiques que atreguin
excursionistes i, sobretot, la possibilitat que les instal·lacions
agropecuàries també puguin explotar-se turísticament.

Son Bunyola.

PLA PILOT PER ALA SERRA

Segons les explicacions dels tècnics de l'Ajuntament, la
revisió de les normes subsidiàries del municipi que han propo-
sat permet fer un habitatge cada quatre-cents mil metres qua-
drats, la qual cosa pot suposar un total de 600 places turísti-
ques, quasi una tercera part de les que podrien ser autoritzades
amb el planejament actual. En aquest sentit, l'Ajuntament -tal
com ha manifestat el batle, Antoni Mora- està disposat a dur
endavant una experiència pilot per demostrar que el desenvo-
lupament turístic és compatible amb la conservació del medi
ambient a ,una zona tan vulnerable com és la serra de Tramun-
tana i per això ja s'ha dirigit tant al Consell Insular de Mallorca
com al Govern balear per fer conèixer els seus projectes i
demanar el suport.

Sens dubte aquesta és una ocasió excepcional per fer realitat
el vell somni de transformar la serra de Tramuntana en un gran
parc natural. Banyalbufar és un dels paratges més bells de tota
la Mediterrània i, en conseqüència, gaudeix d'un atractiu molt
especial per ser una zona residencial o per a explotacions
turístiques de luxe com la que vol fer Richard Branson, però per
això és essencial mantenir els criteris restrictius apuntats per la
majoria municipal. L'oportunitat que brinda l'Ajuntament de
Banyalbufar és, justament, que no s'oposa al desenvolupament
turístic sinó que, tot el contrari, el fomenta, encara que per això
pretén definir les regles del joc que en la seva opinió serveixen
millor els criteris de sostenibilitat que les pròpies hipòtesis
territorials que el Govern diu defensar.

Aquest és sens dubte un camí a imitar per la major part de
municipis de Tramuntana que, no obstant això, haurien de
comptar amb la iniciativa del Govern per impulsar la conversió
de tota la Serra en un únic parc -com reivindica el GOB- o, com
ja es va dir fa alguns anys, en una reserva de la Biosfera similar
a Menorca. En qualsevol cas, el que sí és obligat fer és un pla
territorial de Tramuntana que defineixi íntegrament tots els
usos que permet una naturalesa tan esplèndida com aquesta.
La Llei d'espais naturals, com molt abans, la Declaració de
paisatge protegit, és notablement insuficient perquè per si sola

SUPORT AL DESENVOLUPAMENT TURÍSTIC

Això, però, no vol dir de cap manera que els nacionalistes
s'oposin a la conversió de Son Bunyola en un hotel, ni tampoc
que la resta de les deu grans possessions del terme pugui
seguir el mateix camí si aquest és el desig dels seus propietaris.
Tot el contrari, fins i tot sembla per les seves manifestacions
que vulguin promoure aquesta solució com la més viable per
poder conservar un patrimoni arquitectònic d'indubtable valor
històric. Les antigues possessions del terme ja fa molts d'anys
que no rendeixen econòmicament i això ha causat el seu
deteriorament. De fet, l'Ajuntament pretén que els catorze
quilòmetres quadrats del terme que actualment no són urbanit-
zables puguin tenir un ús turístic racional i controlat, tot aprofi-
tant les construccions i els camins ja existents i, per contra, això
sí, s'oposen radicalment a nous edificis.

És un plantejament que cal qualificar de revolucionari perquè
significa reconèixer la inviabilitat de mantenir unes possessi-
ons que ja no tenen interès econòmic agrícola, però que sí
poden utilitzar-se com a espais dirigits al lleure. Les normes
subsidiàries no es limiten a ser un instrument restrictiu sinó que
aporten l'elaboració d'un catàleg de camins d'ús públic, la qual



És per això que em sembla un bon exemple a seguir. El
Govern i el Consell Insular de Mallorca farien molt bé de situar-
se prop d'aquest ajuntament, els recursos econòmics del qual
deuen ser molt reduïts per poder fer front al repte que se li
presenta. Convertir Banyalbufar en un centre pilot per al desen-
volupament de la serra de Tramuntana és una excel·lent opor-
tunitat que ni les administracions públiques ni la inversió priva-
da, inclòs Richard Branson, no poden deixar perdre. De mo-
ment, però, Branson ha amenaçat a tornar vendre Son Bunyola
i no invertir a Banyalbufar. L'Ajuntament vol que el multimiliona-
ri faci l'hotel que desitja, però no creu prudent cedir i per això
compta no només amb el suport polític del grup que forma la
majoria sinó també amb el dels ecologistes i d'una associació
local molt activa: l'Associació d'Amics de Banyalbufar, per a la
qual "la fragmentació de les grans finques i construcció de
xalets no aporta cap benefici, ben al contrari, suposa el deteri-
orament i destrucció progressius del nostre territori i, per tant,
no és el desenvolupament que convé ni a Banyalbufar, ni a la
serra de Tramuntana, ni al conjunt de Mallorca en general".

Les normes són en aquests moments a informació pública i,
per tant, poden ser objecte d'al·legació. El mateix Branson ha
manifestat que farà ús dels seus drets legals per dur endavant
el seu projecte, per a la qual cosa es va entrevistar amb ei batle.
Aquest, no obstant això, ha estat prou clar: vol que Branson
inverteixi en la reconversió de Son Bunyola en un hotel de
superluxe per promoure el turisme que la Serra necessita, però
no està disposat a negociar més enllà de la construcció de dos
dels xalets que projecta perquè ja disposen d'aprovació d'acord
amb les normes anteriors.

no afavoreix la gestió del territori.
Fins ara les disputes ecològiques
acabaven fatalment amb la destruc-
ció de la naturalesa o, per contra,
amb una normativa que la deixava al
marge de qualsevol fundó social que
anás mes enllà de la seva preserva-
ció.

NEGOCIAR AMB BRANSON

La preservació no és mala cosa,
evidentment, però pot ser insuficient.
La protecció de la serra de Tramonta-
na gràcies a la Llei d'espais naturals
va significar la conservado d'un pa-
trimoni que teòricament ja no es pot
fer malbé, però per mantenir-lo s'ha
de fer qualque cosa més que prote-
gir-lo sobre el paper. S'ha de gestio-
nar el territori: cal fer que els espais

rurals es mantenguin actius a pesar que ja no tenguin una
rendibilitat agrícola i que els boscos vegin allunyar-se el perill
d'incendis. Cal, sobretot, que la poblado autòctona que així ho
vulgui pugui tenir oportunitats de feina en el propi municipi i tot
això només es pot aconseguir si s'estableixen criteris que
allunyats de la nostàlgia del passat sàpiguen planificar el futur
d'una manera racional tal com sembla que es vol fer a
Banyalbufar.

Richard Branson

Campanya del GOB a favor
del Parc natural limitacions d'edificació en ple esclafit del "boom" turístic. Més tard, ja a

finals dels anys setanta, tota la contrada va ser introduïda amb els
honors que mereixia en el primer inventari d'espais naturals a protegir
elaborat per ICONA per, en darrer lloc, formar part principal de la LEN
aprovada pel Parlament balear. Una llei que, segons recorda el GOB en
un article de "L'ecologista", "en la seva disposició addicional tercera,
compromet el Govern a declarar la Serra o part d'ella com a parc natural
0 reserva"

A mesura que s'escriu la història avança el sentit de responsabilitat
sobre la conservació de la Serra i sobretot sobre la necessitat d'una
gestió mediambientalista aplicada al conjunt. Però fins ara, després de
la Llei d'espais naturals, no s'ha avançat més. A la recent creada
Conselleria de Medi Ambient hi ha la proposta de fer un parc natural
restringit a les possessions públiques d'Escorca, així com la redacció
del pla territorial de la Serra. Però tot sembla anar massa a poc a poc.
El GOB ha denunciat que són molts els projectes que amenacen el
conjunt malgrat la LEN: carreteres, projectes de trasvassaments d'ai-
gua, urbanitzacions i complexos (hotelers) (Can Porquer, Sa Torre
Picada, Son Muntaner, Punta Gavineta, Sa Talàia...), habitatges
unifamiliars, camps de golf (Son Forrandell, Biorella, Son Térmens, Son
Muntaner), pedreres, explotacions forestals, femers, activitats turísti-
ques (vehicles tot terrenys o excursions massives) i, en general, una
constant destrucció del patrimoni arquitectònic.

Els exemples són prou clars. La protecció de la Serra presenta molts
de crulls. Segons els ecologistes, amb la declaració de parc natural o,
fins i tot, de "parc etnogràfic" -que és la figura creada per les hipòtesis
territorials del Govern- s'evitaria el degoteig d'agressions que sofreix la
Serra a través de la formació d'un òrgan gestor que coordini les diferents
activitats econòmiques que es poden dur a terme sense afectar el medi
ambient.

El GOB i ADENA han reprès la campanya a favor de convertir la
serra de Tramuntana en parc natural. Creuen que la Llei d'espais
naturals és insuficient per evitar les contínues agressions
mediamenientals de què és objecte i que, per tant, es requereix una
nova fórmula per gestionar adequadament aquest tresor de la
naturalesa.

ONA

La serra de Tramuntana continua essent extremadament vulnerable a

pesar de les lleis que teòricament la protegeixen. Per aquest motiu el
GOB i ADENA han engegat una campanya a favor d'un nou estatut de
protecció legal que impedeixi, d'una vegada per totes, ei seu progressiu
deteriorament. La seva aposta és per una declaració de parc o reserva
natural, una vella aspiració que té com a objectiu aconseguir una gestió
eficaç i integral per a un dels espais naturals més importants de tota la
Mediterrània.

La LEN (Llei d'espais naturals) és indubtablement una barrera contra
la pressió urbanitzadora, però no ha pogut evitar la constant degradació
d'un territori, la defensa del qual ha estat la causa de moltes recents
mobilitzacions ecologistes que, com en el cas de la carretera Deià-
Sóller, han tengut un ressò internacional. S'imposa, per tant, una nova
passa com a repte per avançar cap al desenvolupament sostenible que
les hipòtesis territorials presentades pel Govern diuen voler defensar.

Des de ja fa molts de temps, fins i tot des d'abans de la democràcia, la
serra de Tramuntana gaudeix d'una certa protecció. Primer va ser a
través d'una declaració de paisatge protegit que va establir algunes
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Raiguer: l'0bíe(tíu-2 evita lo pèrd
de més de mn llocs de feina

mantenguem viu el caliu de l'esperança per supe-
rar amb èxit aquest obligat parèntesi". En aquests
moments el CDER treballa en el seguiment dels
projectes aprovats durant la primera etapa de
l'Objectiu, al mateix temps que informa sobre què
es pot esperar per al futur immediat. El Raiguer
rebrà durant el pròxim trienni (1997-1999) devers
3.600 milions de pessetes que es destinaran
majoritàriament a subvencionar, amb el quinze
per cent a fons perdut, les millores tecnològiques
i les noves iniciatives empresarials de la comarca:
reconversió del calçat, millora de la comercialitza-
ció, indústria agroalimentària, telecomunicaci-
ons....

ua

Brussel·les ha fet conèixer el seu vist-i-plau a la pròrroga de les ajudes comuni-
tàries per al Raiguer, és a dir, a una segona fase de la reindustrialització. Si la
primera va significar frenar la pèrdua de llocs de feina, en aquesta ocasió es
planteja un rellançament tant pel que fa a la indústria tradicional com a noves
iniciatives, per tal de crear noves ocupacions. La Unió Europea ha afegit a
l'Objectiu el projecte de Parc BIT i el Centre Tecnològic d'Inca que ha de ser la
connexió del Raiguer amb el megaparc balear.

ONA

Antònia Ordinas, la gerent del CDER (Consorci per al Desenvo-
lupament Econòmic del Raiguer) n'està molt satisfeta: "Hem
aconseguit aturar el declivi industrial del Raiguer -diu- o, com a
mínim, hem evitat la pèrdua de mil cent llocs de feina". Aquesta
és la xifra que es dedueix de la memòria que fa el Consorci sobre
els projectes executats en la primera fase d'aplicació de l'Objec-
tiu-2, durant la qual les subvencions oficials, devers 1.600 milions
de pessetes procedents de la Unió Europea i de la Comunitat
Autònoma, induïren una inversió de quasi dotze mil milions de
pessetes. "Ha estat un injecció molt forta que més enllà dels
resultats econòmic ha creat esperança (...), el Raiguer ha desper-
tat d'un malson i ara es tracta d'apuntalar tot allò que ja s'ha
aconseguit".

La gerent del CDER espera amb il·lusió que finalitzin els estudis
sobre la primera fase de rObjectiu-2 perquè està convençuda
que els resultats finals seran encara més satisfactoris que els
provisionals. "Per Nadal, que és quan toca donar les bones
notícies, podrem saber exactament quants de llocs de feina s'han
creat". La comarca del Raiguer, a causa de la crisi del calçat,
havia entrat en un període de destrucció d'ocupació que no
semblava tenir fi. Les ajudes de la Unió Europea han servit de
barrera per aturar el declivi." És cert -diu Antònia Ordinas- que
s'han creat més de mil llocs de feina, però evidentment no tots són
nous llocs de feina, o sigui ocupacions netes, sinó que la major
part substitueixen a aquells que sense la millora tecnològica
s'haguessin destruït sense remei".

EL PARC BIT INCLÒS A L'OBJECTIU-2 Antònia
Ordinas.

D'altra banda, Brussel·les ha inclòs dins de rObjectiu-2 el projecte de
Parc BIT amb unes ajudes complementàries estimades en 850 milions de
pessetes. El Centre Tecnològic d'Inca, que ha de ser un centre o Institut
per a la Qualitat, el futur centre del CDER i de la incubadora d'empreses,
és la connexió entre el Parc i la comarca del Raiguer, la qual cosa intenta
donar una coherència a un mateix pla de desenvolupament regional. Les
obres del centre començaran enguany mateix.TOTS D'ACORD

Els municipis del Raiguer s'han adonat perfectament del canvi,
encara que l'evolució i els procediments per desenvolupar els
projectes no sempre han estat del gust de tothom. Els ajunta-
ments s'han queixat perquè de vegades no han tengut el
protagonisme que esperaven o perquè determinades iniciatives
municipals no entraven dins dels programes subvencionables,
de la mateixa manera que els empresaris han protestat per
alguns retards en la percepció de les ajudes acordades amb la
Comunitat Autònoma. Però en general tots els sectors implicats
coincideixen a destacar els aspectes positius. Això va fer que
partits polítics i sindicats de tota la Mancomunitat signassin un
document de suport de cara a la segona fase per tal de reforçar
la concessió de la pròrroga per part de Brussel·les, encara que
finalment no va ser necessari, perquè la Unió Europea ja havia fet
la seva pròpia valoració positiva.

UNA NOVA INJECCIÓ ECONÒMICA

El CEEI Balears destina 3.750.000 pessetes
a premiar la innovarió

PRESENTAT A INCA EL II CONCURS DE PROJECTES EMPRESARIALS

El Concurs de Projectes Empresarials obre la seva segona edició, aquesta vegada
organitzat pel Centre Europeu d'Empreses Innovadores, CEEI Balears. La iniciativa
pretén fomentar la creació de noves empreses o la posada en marxa d'iniciatives
empresarials viables i amb bones perspectives de futur. Endemés de la viabilitat i
caràcter innovador dels projectes, el CEEI Balears vol premiar les iniciatives que
suposin la creació de llocs de feina, respecte per l'entorn, ús de recursos de la regió,
internacionalització, etc. El concurs va dirigit tant a empresaris com a emprenidors, bé
sia persones físiques o jurídiques (petites i mitjanes empreses). El jurat posarà
especial atenció en els projectes la titularitat dels quals siguin dones i joves de menys
de 30 anys, ja que són considerats col·lectius amb especial dificultat per accedir al món
empresarial.

Tot incidint en aquest aspecte, el CEEI Balears ha convocat dos premis especials:
un dirigit a dones i l'altres a estudiants. Els premis, juntament amb les seves
respectives dotacions en metàl·lic, són els següents: 1 er premi 1.000.000 de pessetes;
2n premi 750.000 pta; 3r premi 500.000 pta; Especial Dones, 750.000 pta i Especial
Estudiants 750.000 pta.

"Tàcitament -diu la gerent del CDER- la pròrroga ja s'ha conce-
dit, encara que haurem d'esperar el primer trimestre de l'any que
ve perquè pugui ser efectiva, la qual cosa fa necessari que
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Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera.

Compomeses ambhnaturales
El nostre compromís és de preservar
la nostra major riquesa^ la natu-
ralesa. Per aquest motiu., s'ha prote-

git especialment més d'un terç del
nostre territori. Es tracta d'un

esforç constant encaminat a conser-

var, protegir i embellir el nostre
entorn turístic, amb la finalitat de
garantir la tranquil·litat i el des-
cans als nostres visitants.

Aquí, a les Illes Balears,
la naturalesa segueix

el seu curs.

IBATUR
INSTITUTO BALEAR

^ DE PROMOCION DEL TURISMO
CONSELLERIA DE TURISME

GOVERN BALEAR



Balears a la societat de la informació destinatari ha desaparegut. El desti-
natari de la informació és simultània-
ment proveïdor d'aquesta i viceversa.

Existeixen majors possibilitats de trobar una solució o respos-
ta innovadora als problemes, viatgen les dades en lloc de les
persones, sorgeixen noves professions i mercats.

Entre aquests i altres avantatges, el que és més important a
destacar en tot programa d'impacte regional de la societat de
la informació és que la regió perifèrica es connecta amb el
centre i es redueixen disparitats de manca d'informació i de
comunicació.

A un informe de la Comissió en el qual es proposaven deu
iniciatives d'aplicacions experimentals de les noves tecnolo-
gies de la informació s'observa que tant les Balears com
qualsevol altra regió europea tenen la mateixa possibilitat
d'oferir als ciutadans uns serveis interactius.

L'oferta de teletreball pot estalviar molt de temps de despla-
çaments a grans ciutats o, en el cas de les Balears, beneficiar
els residents estrangers amb la connexió amb els seus respec-
tius països d'origen. L'ensenyament a distància afavoreix la
formació professional i continuada, un exemple n'és l'acord
entre la UIB i una universitat brasilenya destinat a aquest tipus
d'ensenyament per al tercer cicle. La xarxa d'universitats i
centres de recerca cooperaran a l'intercanvi de dades proce-
dents dels seus laboratoris. Els serveis telemàtics per a les
pimes permetran connectar amb les autoritats públiques, as-
sociacions professionals, clients i proveïdors, servei que ofe-
reix actualment el Centre Balears Europa, del qual els empre-
saris de Balears se'n poden beneficiar. La gestió del trànsit per
carretera informarà els conductors. El control del trànsit aeri en

un únic sistema transeuropeu augmentarà la seguretat aèria.
Les xarxes d'assistència sanitària facilitaran l'intercanvi d'in-
formació entre metges, tal com pretén el projecte actual de la
nostra comunitat per a la tramitació d'historials clínics de
visitants d'altres països. Les licitacions o contractes públics
mitjançant el sistema electrònic seran més fàcils i atractius.
Les xarxes transeuropees d'administracions públiques es pre-
paren per a l'intercanvi de dades fiscals, duaneres, estadísti-
ques 0 de la seguretat social. És el projecte "RED" de l'Estat
espanyol. I les autopistes urbanes de la informació realitzaran
operacions bancàries, comandes de compra,etc...

L'estratègia del Govern balear no és aliena a aquestes línies
d'actuació que proposa la Unió Europea. Balears és un ferm
candidat a desenvolupar projectes pilot que posteriorment
poden ser aplicats a tot el territori europeu.

Centre Balears Europa

La utilització de la societat de la informació per al desenvolupa-
ment regional de les Illes Balears s'ha de convertir en part
integrant de la política estructural. La sorprenent velocitat amb
la qual evolucionen les tecnologies de la informació i de la
comunicació produirà un canvi polític de gran envergadura.

Les noves tecnologies ofereixen a les Balears el camí cap a la
solució de molts dels seus problemes, entre els quals cal
destacar la millora de la protecció del medi ambient, del trans-
port, la creació de llocs de feina, els costs de la insularitat,etc...

Des de fa poc, la Comissió Europea -Direcció General
d'"lnformació. Comunicació, Cultura i Sector Audiovisual"- ex-

plora noves vies amb la finalitat de donar suport a les regions per
a la transició cap a la societat de la informació. La "iniciativa
interregional per a la societat de la Informació" (IRIS) és el millor
exemple de programa de la Unió Europea dirigit a promoure la
cooperació regional en aquest tema. A l'àmbit balear aquesta
trajectòria la duu a terme l'IBIT, conjuntament amb la Direcció
General de Telecomunicacions del Govern balear, els projectes
de la qual es fonamenten en la utilització de les noves tecnolo-
gies.

La Comissió, a començament de 1997, realitzarà una "confe-
rència de mobilització" a Brussel·les. A la conferència hi assis-
tiran els representants de totes les regions, entre els quals una
representació balear, que participen a projectes estructurals per
a la promoció de la societat de la informació i estímul de les
iniciatives dels interessats a escala regional. L'objectiu és inter-
canviar experiències i millores pràctiques i integrar-les a la
política estructural.

Entre els responsables regionals que poden contribuir a la
realització d'una societat entorn als nous serveis interactius
podem esmentar els operadors de telecomunicacions per a la
programació i gestió dels serveis d'informació complexos
(mutimedia): els fabricants del sector de les telecomunicacions
per a la posada a punt de solucions concretes, innovadores i
flexibles; les institucions regionals i les agrupacions professio-
nals per a determinades necessitats i la coordinació i, per últim,
a nombrosos grups d'usuaris.

Els beneficis de la "mercaderia informació" no poden arribar a
ser quantificables. La distància entre la font d'informació i el

Distribució PÍB per sectors
(dades en %)

^ - ÍDiJJUiJiüilii -

L'economia balear desaccelera els motors I trimestre II trimestreSector

Agricultura
Indústria
Construcció
Serveis

0,30 2,30
3,59 1,89

Els principals indicadors de l'economia de les Illes mostren una clara tendència cap a la
desacceleració. El Govern situa el creixement del segon trimestre en un 4'4%, mentre que Sa
Nostra l'avaluà només en un 2'7 %. Però en ambdós casos els percentatges són inferiors als
registrats l'any passat.

6,40 6,40
4,87 2,44

PIB 4,89 2,73
Font: Sa Nostra.

cap a la desacceleració. La Conselleria d'Economia ha
calculat que a finals d'any el creixement haurà estat d'un 3'8
per cent per damunt de la mitjana estatal i europea, després
d'haver-se ralentitzat des del 7'3 del primer trimestre de
1995 fins a les previsions actuals.

Segons l'economista Miquel Alenyar, l'activitat econòmi-
ca ha experimentat una disminució en tot el món occidental
i, per tant, és perfectament normal que les Balears també

ONA

Segons les dades del Govern l'economia de les Illes Balears
va créixer un 4'4 per cent al llarg del segon trimestre d'en-
guany, mentre que el Gabinet d'Estudis Econòmics de Sa
Nostra situa el PIB en un 2'7 per cent. No obstant això,
ambdues dades coincideixen a marcar una clara tendència
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suavitzin el seu ritme de creixement, tot i que continua
essent important i, sobretot, continuïn creant llocs de feina.
Miquel Alenyar diu que s'ha entrat en un procés de norma-
lització després de l'accelarada amb la qual es va acomiadar
la darrera crisi. Les principals economies europees han
crescut per davall de la mitjana balear. L'alemanya, en
concret, ho va fer un 0'5 per cent el primer trimestre, el
mateix PIB previst pel conjunt de l'OCDE, la qual cosa
presenta un horitzó moderat (un 2'4 per a tota la Unió
Europea) d'acord amb la política generalitzada de saneja-
ment de les finances públiques.

"En aquest marc -diu l'informe de la Caixa de Balears-
l'economia de les Illes tendirà en

els propers mesos a moderar el
seu creixement, ajuntant-lo a la
dinàmica autònoma de les seves

funcions internes de consum i
inversió i a una evolució molt
pausada de la demanda turística
efectiva". En altres paraules,
Miquel Alenyar ha qualificat
aquesta evolució de positiva per
ais interessos de la societat ba-

El sindicat reconeix que una mitjana mensual superior als
20.000 contractes significa un important creixement, la qual
cosa significa creació de llocs de feina encara que no tants
com aparentment poden fer creure les xifres perquè cada
vegada és més patent que es produeix una rotació de
personal entorn de cadascun dels llocs de feina existents. Si
abans una sola persona ocupava un mateix lloc durant un
llarg període de temps, ara poden ser diverses les que al
llarg de l'any roten i això, segons la UGT, contribueix a crear
una ficció entorn a l'augment real de l'ocupació.

En qualsevol cas, les xifres de l'atur corresponents a agost
són indicatives d'un panorama laboral substancialment mi-
llor que el de la resta de l'Estat. La xifra d'aturats es manté
per damunt dels vint mil que són els que es consideren
desocupats estructurals, és a dir, aquells que tècnicament
poden ser considerats com a fora del mercat o que, si més
no, hi tenen una integració molt problemàtica.

OPERACIÓ HOTELERA D'AGOST
% ocupacióSector

Geogràfic
Palma
Ponent
Tramuntana
Llevant
Nord

Agost Juliol
95,94 90,60 92,20
96,96 85,80 87,30
80,56 59,10 40,00
94,87 88,20 89,30
98,29 94,10 94,30

Juny
EL TURISME CREIX A L'ESTIU

A pesar dels auguris que feien pensar en un descens de
l'afluència turística durant aquest darrer estiu, la realitat és
que durant els mesos de juliol i agost va augmentar en un 2
per cent, segons les dades provisionals recollides pel Gabi-
net d'Estudis Econòmics de Sa Nostra. També s'ha incre-
mentat lleugerament l'estada mitjana (en un 0'5 per cent) i
la despesa per persona i dia (que se situa en 6.380 pesse-

lear que necessita, per pròpia
coherència, situar el seu creixe-

Font: Centre d'Anàlisis Conselleria de Turisme

ment en unes cotes de sostenibilitat.

CREIX L'OCUPACIÓ tes).
El mes de juliol l'ocupació hotelera va ser d'un 85 per cent,

però es -va recuperar el mes d'agost quan arribà al 95 per
cent. Es tracta d'una excel·lent ocupació que tira per terra
qualsevol anunci de crisi en el sector. És cert que global-
ment la producció turística haurà disminuït entre un 0'5 i un
1 per cent, però aquest fet no pot ser interpretat com a crític,
ans tot el contrari: s'ha de qualificar com a d'estabilització.

És el mateix que passa amb el turisme d'hivern, que torna
a presentar una tendència a l'alça de cara a la temporada
que ve. El turisme alemany continua el seu accens quasi
imparable mentre que el britànic, que l'any passat vadisminuir
prop d'un vint per cent, recupera mercat i presentava, a
finals de setembre, un increment del quaranta per cent en el
nombre de reserves.

Mentrestant, l'ocupació manté una corba de creixement
clarament a l'alça. A finals d'agost les Illes Balears presen-
taven l'índex més baix d'atur de tot l'Estat (un 7'18 %), però
el mercat laboral illenc continua dominat per l'estacionalitat
i per la precarietat. Segons dades facilitades per la UGT
només el 2 per cent dels nous contractes que se signen
tenen un caràcter indefinit. De 103.908 contractes signats
entre gener i maig, únicament 1.883 eren d'accés a una
ocupació fixa.La resta, en la seva major part, eren eventuals
(79.644), per obra o servei (19.664) i d'interinitat (3.260), a
més dels de "foment de l'ocupació" que pugen a quasi
25.000.

Evolució PIB Balear INDÚSTRIA, CONSTRUCCIÓ I COMERÇ

Quant a la resta de sectors, un cop dit que la tendència
general és cap a la moderació del ritme de creixement, els
informes de Sa Nostra la confirmen sectorialment situant el
PIB de la Indústria del segon trimestre en un 1'9, quasi la
meitat del període anterior. Per la seva part la Construcció
es manté estable després de la desacceleració de principis
d'any, amb un 6'4 per cent que permet parlar, encara, de
reactivació.

Finalment cal dir que el Comerç presentava a finals de juny
un ritme de creixement igualment sostingut (un 2'4 per cent
ei segon trimestre, un 2'2 el primer), encara que l'activitat
sigui desigual dins del sector. Creixen els beneficis dels
hípers, dels grans magatzems i, també, de les superfícies
mitjanes, així com del comerç majorista, mentre que el
comerç turístic baixa. Quant a les botigues tradicionals la
situació es manté estable a Mallorca i amb tendència a la
baixa tant a Menorca com a Eivissa.

Font: Conselleria d'Economia.
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